
A táncművészet megannyi műfajának több mint ezer Maros 
megyei képviselője hivatalos április 29-én, szombaton dél-
után a marosvásárhelyi Színház térre, a tánc világnapja al-
kalmából a városközpontot megmozgató együttlétre.  

A különleges eseményt kedd délelőtt körvonalazta a szervező Maros 
Művészegyüttes igazgatója, Barabási Attila Csaba. A sajtótájékoztatón 
a részt vevő csoportok néhány képviselője is megosztotta a rendez- 
vénnyel kapcsolatos gondolatait. 

A mozgásművészetet az UNESCO Nemzetközi Táncbizottsága  

A fantom memoárja 
„1916-ban a háború alatt spiritiszta ülés volt Bukarestben a Ste-

fanescu családnál. Citálták a faraók szellemeit. Ezek megjelentek és 
több ezer év előtti életükről sokmindent beszédek. A háziur leánya 
gyorsírással lejegyezte. Többek között beszélt ott Caragiale is, aki 
azt mondotta magáról (?), hogy ő is faraó volt egykoron, még Tu-
tankhamen előtt. Később egy görög rabszolga képében beszélt, akit 
föníciai kalózok raboltak el.  

Az eset bevonul az »irodalom«-ba.  
Tutankhamen sírjának felfedezésekor Stefanescu kisasszony egy 

részét az egyiptomi regénynek leközölte egy bukaresti szemlében. 
Nem sokkal később egy francia iró, Maurice de Waleffe irt egy 
egyiptomi tárgyu regényt Taia királyné címen. – Stefanescu kisasz-
szony úgy találta, hogy a regény nem egyéb, mint másolata annak a 
mesének, melyet neki 1916 ban a görög rabszolga elmondott. Erre 
egy éleshangú levelet irt a kisasszony a »Les Annales«-ben és de 
Waleffe-t plágiummal vádolta meg. A vád visszafelé sül.  

Erre M. de Waleffe replikázott és közölte, hogy mostani regénye 
nem egyéb, mint újabb kiadása egy másik regényének, a »Le pépion 
vert«-nek, amely 1906-ban jelent meg. Ő tehát nem plagizált és 
egyuttal beperelte »a bukaresti oktalan rágalmazókat«.” 

Nem túl gyakori a hazai sajtótörténetben, hogy egy Aktuális fe-
dőnevet viselő vezércikk helyett-mellett-abbabeleszőve egy száz 
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Érvénytelenítették 
az egyetlen  
pályázatot 
Miután április 4-én köztisztasági szol-
gáltató nélkül maradt Maros megye 2-
es számú hulladékgazdálkodási 
övezete, amelyhez Marosvásárhely is 
tartozik, az Ecolect Közösségi Társu-
lás hulladékgyűjtésre szakosodott cé-
geknek két ízben küldött ki meghívót a 
rövid távú, egy évre szóló szolgáltatás 
biztosítása érdekében. Ám a szerző-
déskötés meghiúsult, mert múlt pénte-
ken késő délután érvénytelenítették a 
pályázati procedúrát.  

____________2. 
Szórványsorsok 
Erdélyben 
Ezzel a címmel szervezett közönség-
találkozót április 20-án, csütörtökön 17 
órától a marosvásárhelyi református 
Kistemplom gyülekezeti házában a 
Magyar Újságírók Romániai Egyesüle-
tének (MÚRE) Maros megyei fiókja. 

____________5. 
Gyakoribb lett  
a medvejárás  
A téli hónapokat jellemző csendes idő-
szak után egy hónapja megjelentek a 
medvék Koronkán. Nem egyetlen pél-
dány, és nem is ritkán kell elzavarni 
őket. Az illetékesek keresik a megol-
dást, szerencsére csak kisebb károkat 
jegyeztek.  

____________7. 

Kaáli Nagy Botond  

Ne feledje 
idejében 

megújítani  
előfizetését! 
Ha előfizet,  

biztosan 
kézhez kapja, 

féláron! 

Fotó: Barabási Attila Csaba

Az eddigi legnagyobb táncünnep készül Marosvásárhelyen 

Ezernyi fellépővel pördül  
a Színház tér 

Az Optika Optofarm újabb akciót hirdet minden  

nyugdíjas ügyfele számára:  
50%-os kedvezménnyel 

kaphatók a közellátó műanyag monofokális  lencsék  
2023. április 30-ig.  
Keressen minket  

Marosvásárhelyen, Szászrégenben és Szovátán! 

Előjegyzésért hívja a 0265-212-304-es telefonszámot!  



 

IDŐJÁRÁS 
Eső lehetséges 
Hőmérséklet: 

max. 12 0C 
min.   2 0C

Ma ERVIN, holnap ZITA  
és MARIANNA napja. 
ZITA: a német nyelvből került 
át, ott a Felicitász név becézett 
formája, jelentése: hajadon.  
MARIANNA: a latin Marianus 
férfinév latin női párjából, a Ma-
rianából eredhet. 

VALUTAÁRFOLYAM 
BNR – 2023. április 25.

1 EUR 4,9340
1 USD 4,4704

100 HUF 1,3109
1 g ARANY 285,9020

26., szerda 
A Nap kel  

6 óra 17 perckor,  
lenyugszik  

20 óra 24 perckor.  
Az év 116. napja,  

hátravan 249 nap.

ELŐFIZETÉS A SZERKESZTŐSÉGBEN IS! 
Elfogadunk előfizetést lapunkra a következő  

hónapra a Népújság szerkesztőségében:  
Marosvásárhely, Dózsa György utca 9. szám,  

2. emelet, 72-es iroda, naponta 9–14 óra között,  
szombat – vasárnap zárva.  Tel. 0265/268-854.

EMKE-oklevelek átadása 
Az Erdélyi Magyar Közművelődési Egyesület (EMKE) or-
szágos elnöksége a hagyománynak megfelelően oklevele-
ket adományoz a helyi közösségekben is. Idén a díjazásra 
Marosvásárhelyen április 28-án, pénteken 17 órai kezdettel 
az unitárius egyházközség tanácstermében (Bolyai tér 13. 
sz.) kerül sor. Az idei díjazottak Berekméri Árpád-Róbert és 
Benkő József történészek, akik a doni áldozatokra való 
megemlékezések szervezésében kifejtett tevékenységük 
miatt részesülnek elismerésben. Mecénásoklevelet kap Je-
remiás László vállalkozó a magyar közösségi élet támoga-
tása érdekében kifejtett tevékenysége elismeréséül. 

Szimfonikus hangverseny 
Április 27-én, csütörtökön 19 órakor szimfonikus hangver-
senyre várják a klasszikus zene kedvelőit a Kultúrpalota 
nagytermébe. Az Erdély Tv-vel közösen szervezett koncer-
ten a Marosvásárhelyi Állami Filharmónia zenekarát Hor-
váth József vezényli, szólót játszik ifj. Csíky Boldizsár. 
Műsoron: Chadwick- és Gershwin-művek. 

Boldogasszony tenyerén 
Május 4-én 19 órától a Maros Művészegyüttes termében a 
Hargita Nemzeti Székely Népi Együttes Boldogasszony te-
nyerén című műsorát láthatja a közönség. Az előadásban 
mezőségi, moldvai, rábaközi, vajdaszentiványi, jobbágy-
telki, gyergyói, felcsíki, gyimesi táncok, népi gyermekjáté-
kok, leánykörtánc, legényes táncok láthatók. A népdalok 
mellett egyházi népénekek, archaikus imák hangzanak el 
a műsorban. A műsor a mindenkori emberről szól, aki tör-
ténelmi kortól függetlenül a Boldogasszony tenyerén cse-
lekszik és alkot. Rendező-koreográfus: Gábos Endre, Furik 
Rita, zenei szerkesztő, zeneszerző: András Orsolya, Mihó 
Attila, díszlet-, jelmeztervező: Furik Rita, forgatókönyv: 
Gábos Endre. Előzetes helyfoglalás 8-16 óra között a 0757-
059-594-es telefonszámon.  

Pittner Olivér – tárlatvezetés  
és katalógusbemutató 

A Maros Megyei Múzeum Művészeti Osztálya szervezésé-
ben a Pittner Olivér (1911–1971) retrospektív kiállítás ku-
rátori tárlatvezetésére és katalógusának bemutatójára 
április 28-án, pénteken 17 órakor kerül sor a marosvásár-
helyi Kultúrpalota jobb szárnyának második emeletén. Tár-
latvezető Szücs György művészettörténész, a Magyar 
Nemzeti Galéria igazgatóhelyettese. A Pittner Olivér. A tájtól 
a gyökerekig című kiadványt Vécsi Nagy Zoltán művészet-
történész mutatja be. Az esemény házigazdája Oniga 
Erika, a Maros Megyei Múzeum művészettörténésze. 

Ingyenes méhnyakrákszűrés  
a marosludasi kórházban  

Marosludason a Dr. Valer Russu városi kórházban is lehe-
tőség van az ingyenes méhnyakrákszűrő vizsgálatra. A 
szülészeti és nőgyógyászati osztályon (Policlinicii utca 2. 
szám) naponta 18-20 óra között járóbeteg-ellátás kereté-
ben fogadják a 24–64 éves korcsoportba tartozó nőket, akik 
naponta 18-20 óra között kérhetnek időpontot a 0725-929-
511-es telefonszámon – tájékoztatott a Marosvásárhelyi 
Sürgősségi Megyei Klinikai Kórház sajtóosztálya. 

Hírszerkesztő: Mezey Sarolta

Megyei hírek 

Lemezbemutató turné  
Az Ében zenekar megjelentette első, Lélekképek című 
lemezét. A lemezen többnyire megzenésített zsoltárok 
és versek hallhatók, különböző könnyűzenei stílusok-
ban megszólaltatva a „lélek képeit” – a ballada, a 
swing, a bossa nova és a funk stílusjegyei egyaránt 
fellelhetők az album dalaiban. Számos hangszer hall-
ható: akusztikus és elektromos gitár, basszusgitár, 
zongora, szintetizátor, dob, ütős hangszerek, cselló, 
hegedű, melodika, koboz és doromb. Az album ösz-
szes dala saját szerzemény, a bibliai zsoltárok mellett 
Pilinszky János, Reményik Sándor és Túrmezei Er-
zsébet egy-egy verse fogalmazza meg a dallamok és 
hangszerelések mögötti üzenetet. Az album ingyene-
sen meghallgatható az Ében YouTube-csatornáján és 
a különböző zenestreamelő platformokon is. A lemezt 
turné keretében mutatják be, amelynek marosvásár-
helyi állomására április 29-én 18 órakor kerül sor a 

Köteles Sámuel utcai Stúdió Színházban. A belépés 
ingyenes, a koncerteket követően a lemez megvásá-
rolható lesz fizikai formátumban is. 

Az örmény genocídium  
katonapolitikai háttere 

 Április 26-án, ma 18 órai kezdettel Berekméri Róbert 
Árpád történész Az örmény genocídium katonapoliti-
kai háttere címmel tart vetített képes előadást a Stu-
dium Hub (Bolyai tér 15.) konferenciatermében, ahol a 
népirtás előzményeit mutatja be. Dudukon, örmény 
fúvós hangszeren közreműködik Ősz Domokos (Ma-
rosvásárhelyi Állami Filharmónia). A Marosvásárhelyi 
Örmény–Magyar Kulturális Egyesület eseményére a 
belépés ingyenes. 

Mesedélután 
Április 27-én, csütörtökön 18 órától a Maros Megyei 
Könyvtár gyermekrészlegén ismét mesedélutánra vár-
ják a 5-12 év közötti gyermekeket, ahol a mesehallga-
táson kívül lesz játék, kézműves-foglalkozás is. A 
rendezvény két órát tart. 

RENDEZVÉNYEK

Miután április 4-én köztisztasági 
szolgáltató nélkül maradt Maros 
megye 2-es számú hulladékgaz-
dálkodási övezete, amelyhez 
Marosvásárhely is tartozik, a 
menedzsmentért felelős Ecolect 
Közösségi Társulás hulladék-
gyűjtésre szakosodott cégeknek 
két ízben küldött ki meghívót a 
rövid távú, egy évre szóló szol-
gáltatás biztosítása érdekében. 
A második kiírásra egy cég je-
lentkezett, a Sylevy Cleaning 
Kft., de ennek ajánlatát nem ta-
lálták megfelelőnek.  

Ami az Ecolect meghívásait illeti, 
első alkalommal négy céget kerestek 
meg, amelyre egy pályázat sem érke-
zett, másodjára két cégnek küldtek 
meghívót, erre egy vállalat, a Sylevy 
Cleaning Kft. nyújtott be ajánlatot. 
Miközben az ajánlat elemzése folyt, a 
várost és a környező településeket 
szolgáltató hiányában ellepte a szemét. 
Mivel tarthatatlan volt a helyzet, a sür-
gősségi eljáráshoz folyamodtak, s hét 
napra a Bissdog céggel kötöttek szer-
ződést. Ez a várost és a peremtelepü-

léseket nagyjából ki is takarította. A la-
kosság azt remélte, hogy mire lejár a 
hét nap, végre megszületik az egy évre 
szóló szerződés, amely Marosvásárhe-
lyen és a környékbeli településeken a 
háztartási hulladék összegyűjtését és 
elszállítását lehetővé teszi. Ám a szer-
ződéskötés meghiúsult, mert múlt pén-
teken késő délután érvénytelenítették 
a pályázati procedúrát.  

Április 25-én derült ki, hogy az  
ADI Ecolect munkatársai több ízben 
kértek kiegészítést, tisztázást, remélve, 
hogy valahogy szerződéskötésre kerül 
sor.  

– Nem felelt meg a technikai aján-
lat, nem volt összhangban a pénzügyi 
ajánlattal, érvényteleníteni kellett a 
procedúrát. Ha a Sylevy Cleaning 
ajánlata megfelelő lett volna, minden 
benne lett volna, amit kértünk, akkor 
gyakorlatilag két nap alatt be lehetett 
volna fejezni az értékelést. A letett 
ajánlat egyáltalán nem felelt meg 
annak, amit kértünk, a kért tisztázá-
sokkal sem. Le kellett zárjuk a proce-
dúrát. Apró módosításokkal újból jóvá 
kell hagyni a feladatfüzetet, s ezt az 
önkormányzatok is jóvá kell hagyják. 
Keressük a jogi megoldást, hogy minél 
rövidebb idő alatt újból meghívókat 

küldjünk ki cégeknek – mondta Tóth 
Brezovszky Andrea, az Ecolect Közös-
ségi Társulás ügyvezető igazgatója, 
aki hozzátette: nem csak az ADI Eco-
lect hozzáállásán múlik a kialakult 
helyzet. 
A sürgősségi eljárást többször 
is megismételhetik 

Kérdésünkre, hogy mi lesz akkor, 
ha lejár az egyhetes sürgősségi megbí-
zás, s a város állandó szolgáltató hiá-
nyában ismét megtelik hulladékkal, az 
igazgató elmondta, hogy ugyanúgy, 
ahogy most, egyszeri elszállításra köt-
nek szerződést. Tehát ezt többször is 
megismételhetik, mindaddig, amíg 
végleges szerződést nem kötnek. 
Ehhez azonban mindannyiszor a sür-
gősségi bizottság határozatára van 
szükség.  

Azt is megkérdeztük, hogy van-e 
még olyan cég, amelyet meg lehet ke-
resni erre a nagy hulladékgazdálkodási 
„falatra”. Az igazgató elmondta, hogy 
igen, a megyén kívül is vannak cégek.  

A kérdés továbbra is fennáll: miért 
nem küldtek eleve meghívót azoknak 
a cégeknek, amelyek kellő komolyság-
gal birkóznának meg Marosvásárhely 
és környéke köztisztasági feladataival? 
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Rossz hír: egyelőre nem kötnek szemétszállítási szerződést  
a 2-es övezetben  

Érvénytelenítették az egyetlen pályázatot 

Mezey Sarolta 

Visszatérő látvány lesz?                           Fotó: Nagy Tibor 



Progresszív jövedelemadót  
vezetne be a házelnök 

Progresszív jövedelemadó bevezetését javasolja 
Marcel Ciolacu házelnök, a kormánykoalícióban részt 
vevő PSD elnöke, a miniszterelnöki tisztség váromá-
nyosa. A politikust kedden a parlament folyosóján 
kérdezték az újságírók a költségvetési hiány lefara-
gását célzó koalíciós tervekről, az állami fizetés és 
nyugdíj halmozásának esetleges betiltásáról. Ciolacu 
kifejtette, szerinte egy ilyen intézkedés csak a speci-
ális nyugdíjakra vonatkozhat, ha az illető jövedelme 
meghaladja az államelnök havi 25 ezer lej körüli fize-
tését. Úgy értékelte: amennyiben nem alkotmány-
sértő, be lehet tiltani a speciális nyugdíjak és az 
állami fizetések halmozását, de – az állam kiadásairól 
és bevételeiről lévén szó – a korrekt megoldás az 
adózási rendszer megváltoztatása lenne, a maga ré-
széről ezt a megoldást javasolta a koalíciós pártok 
hétfői tanácskozásán, hozzátéve, hogy a 25 ezer lej-
nél magasabb jövedelmek megadóztatása kizárólag 
a közszférára vonatkozna, arról nem volt szó, hogy 
a versenyszférára is kiterjesszék. (MTI) 

Joe Biden bejelentette, indul  
a 2024-es elnökválasztáson 

Joe Biden bejelentette, hogy jelölteti magát a 2024-
es elnökválasztáson. A 80 éves amerikai elnök kedd 
reggel a Twitteren közzétett kampányvideóban kö-
zölte hivatalosan is, hogy a demokrata párt színeiben 
versenybe száll egy második mandátumért. A hiva-
talban lévő elnök arra kérte a választókat, hogy ad-
janak neki időt a beiktatása óta elkezdett munkája 
befejezéséhez, és életkora ellenére ne féljenek egy 
további négyéves mandátummal megbízni. Politikai 
tapasztalatára utalva úgy fogalmazott, hogy az 50 
Washingtonban eltöltött év többet fog számítani, mint 
az életkora felett érzett aggodalmak. A kampányindító 
videóból az is kiderült, hogy Biden a második ciklus-
ban is Kamala Harris jelenlegi alelnökkel dolgozna 
együtt. Biden első elnökjelöltsége bejelentésének 
pontosan a negyedik évfordulóján közölte újraindulá-
sát. A várakozások szerint a demokrata párton belül 
– a szokásjog alapján is – könnyen elnyeri majd az 
újabb hivatalos jelöltséget. Joe Biden annak ellenére 
indul újra az elnöki mandátumért, hogy a közvéle-
mény-kutatások szerint az amerikai választók túl-
nyomó többsége nem szeretné, ha ő lenne a 
demokraták jelöltje, és támogatottsága is csupán 40 
százalék körül alakul. (MTI) 

Ország – világ 
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évvel azelőtti írást idézzünk. Most mégis ez történik. 
Alaptalanul? Nos, a fent idézett szövegnek több köze 
van a mai tematikához, mint elsőre hinnénk: Marosvá-
sárhely kereken egy évszázaddal ezelőtti napilapja, a 
Székely Napló hozta le a fenti, Balkánizü „regényplá-
gium“. Babona és szerzői jog című cikket LIII. évfolya-
mának 1923. május 13-i, vasárnapi lapszámának első 
oldalán, amelyben a névtelen szerző beszámol az akkor 
már négy éve elhunyt drámaíró szellemét ősfoglaló me-
diterrán túsz által suttogott irodalmi remekmű további 
sorsáról. Tragikomikus, ahogyan a történelem kereke 
körbe-körbe forog, hiszen ugyanabban az országban 
történt ez, amelynek élén a gengszterváltás óta csak úgy 
hemzsegnek a doktori végzettségű miniszterek és minisz-
terelnökök, akikről aztán sorra derül ki, hogy értekezé-
süket mások gondolatainak fondorlatos elkölcsön- 
zésével tették eklektikusabbá. Az országban, amelyben 
az alkotónak a saját alkotásához való joga gyakran láb-
bal tiportatik, az országban, amelyben a sok esetben te-
hetséges, szakirányú képzettséggel rendelkező művész- 
emberek közül sem kevesen hagyják ott íróasztalukat 
vagy műtermüket, és mennek el kasszásnak a Mekibe, 
mert abból még úgy-ahogy meg lehet élni. Inkább nem 
is folytatom.  

Ehelyett inkább merengjünk el a néhai Ştefănescu 
kisasszony elméjének pallérozott csiszoltságán, a szi-
porkázó intelligencián, amely a könnyűnek vélt legom-
bolási lehetőséget egy antik fantom hátán kívánta 
meglovagolni, és gondolkozzunk el azon, hogy a máso-
lást felderítő technológia egyértelmű fejlődése mellett 
a balkánízű agyakban változott-e valami… Futtassunk 
erről egy kósza gondolatot ma, április 26-án, a szellemi 
tulajdon világnapján.

A fantom memoárja
(Folytatás az 1. oldalról)

Európa katonai kiadásai 2022- 
ben meghaladták a hidegháború 
végén elért szintet; az elmúlt har-
minc év viszonylatában rekord-
mértékű növekedéshez meg- 
határozóan hozzájárult Oroszor-
szág ukrajnai inváziója – közölte 
az AFP egy hétfőn közzétett ösz-
szehasonlító jelentésre hivat-
kozva. 

A Stockholmi Nemzetközi Békeku-
tató Intézet (SIPRI) szerint a globális ka-
tonai kiadások új csúcsot értek el tavaly: 
az összesen 2240 milliárd dollár a glo-
bális GDP 2,2 százalékát tette ki. 

A tavalyi volt zsinórban a nyolcadik 
év, amikor globális szinten nőttek a ka-
tonai kiadások. Ezeket egyrészt az ukraj-
nai háború pörgeti fel – hiszen védelmi 
költségvetésük növelésére ösztönzi az 
európai országokat –, másrészt pedig a 
még megoldatlan, sőt egyre fokozódó 
kelet-ázsiai feszültségek, amelyeket a 
Kína, illetve az Amerikai Egyesült Álla-
mok és ázsiai szövetségesei közötti el-
lentétek idéztek elő – nyilatkozta az 
AFP-nek a jelentés egyik tásszerzője, 
Nan Tian kutató. 

Az ukrajnai orosz invázió femjelezte 
2022-es évben az európai kiadások – inf-
lációval kiigazítva – 13 százalékkal nőt-
tek az előző 12 hónaphoz viszonyítva – 
derül ki a jelentésből. Ez a legnagyobb 
arányú növekedés az elmúlt 30 év vi-
szonylatában, és egyúttal azt is jelenti, 
hogy a katonai kiadások visszatértek a 
berlini fal leomlásának évében, 1989-
ben jegyzett szintre. „Erre a hidegháború 
végétől nem volt példa” – fogalmazott 
Tian. 

A SIPRI adatai szerint csak Ukrajna 
hétszeresére, a GDP-jének egyharmadát 
kitevő 44 milliárd dollárra növelte kato-
nai kiadásait. Ebbe a több tíz milliárd 
dollár értékű külföldi fegyveradományo-
kat nem számolták bele. Oroszország ki-
adásai az intézet becslése szerint 9,2 
százalékkal nőttek. 

„A két háborúzó nemzetet nem szá-
molva is nőttek a katonai kiadások Eu-
rópában” – jegyezte meg Tian. Az 
európai országok kiadásai 2022-ben el-
érték a 480 milliárd dollárt, azaz tíz év 
alatt már több mint egyharmadával nőt-
tek, és ez a tendencia várhatóan tovább 
gyorsul a következő tíz évben. A SIPRI 
kutatójának becslései szerint előfordul-
hat, hogy a 2022-eshez hasonló mértékű 
növekedés tanúi leszünk a következő né-
hány évben is. 

Az 1990-es években jegyzett erőteljes 
visszaesés után a 2000-es évektől ismét 
emelkedni kezdtek a globális katonai ki-
adások. Ezeket kezdetben Kína jelentős 
katonai beruházásai, majd a Krím 2014-
es annektálása után az Oroszországgal 
kiújult feszültségek pörgették fel. 

 Az USA és Kína adja a felét  
A globális katonai kiadások 39 száza-

lékát az Egyesült Államok adta, a máso-
dik helyen Kína áll 13 százalékkal. A két 
ország tehát együtt a világ katonai kia-
dásainak több mint felét adta. A további 
sorrend Oroszország (3,9 százalék), 
India (3,6 százalék) és Szaúd-Arábia 
(3,3 százalék). 

„Kína jelentős összegeket fektet be 
haditengerészeti erőibe, hogy növelje 
hatókörét Tajvan felé, és nyilvánvalóan 

a Dél-kínai-tengeren túlra is” – mondta 
Tian. Japán, valamint Indonézia, Malaj-
zia, Vietnam és Ausztrália is igyekszik 
tartani a lépést. 

Az európai országok közül katonai ki-
adások tekintetében az Egyesült Király-
ság foglalja el a legelőkelőbb pozíciót, a 
hatodik helyen áll a világon (a globális 
kiadások 3,1 százalékát adja), meg-
előzve Németországot (2,5 százalék) és 
Franciaországot (2,4 százalék). Ezek a 
számadatok az Ukrajnának nyújtott ado-
mányokat is magukban foglalják. 

Az Egyesült Államok után a második 
legnagyobb adományozó ország, Nagy-
Britannia „hagyományosan többet költ 
védelemre, mint Németország és Fran-
ciaország, és többet is adományozott, 
mint Németország és Franciaország” – 
mutatott rá Tian. 

Lengyelország, Hollandia és Svédor-
szág azon államok közé tartoznak, ame-
lyek az elmúlt évtizedben a legnagyobb 
mértékben növelték katonai beruházása-
ikat. 

Magyarázatul szolgál a védelmi kia-
dások növekedésére a modern és rend-
kívül drága fegyverek beszerzése is. 
F-35-ös vadászrepülőgépből például 
Finnország 64 darabot vásárolt tavaly. 

A múlt hónapban ugyancsak a SIPRI 
által közölt jelentés arra mutatott rá, 
hogy az európai fegyverimport 2022-ben 
csaknem megduplázódott (93 százalék-
kal nőtt), amihez az Ukrajnába irányuló 
szállítmányok járultak hozzá meghatá-
rozó módon. Ukrajna így a világ harma-
dik legjelentősebb célországává vált. 
(Agerpres) 

Európa katonai kiadásai tavaly meghaladták  
a hidegháború végén elért szintet 

Az európaiak 80 százaléka érzi az éghajlat megvál-
tozásának kedvezőtlen következményeit, és szintén 
ilyen arányban gondolják úgy, hogy ha drasztikusan 
visszafognák a fogyasztást, megfékezhető lenne ez 
a negatív trend. De vajon készek tenni is ezért? 

Klímakatasztrófa felé menetel az emberiség – mindenki is-
meri a tényeket, a jelek pedig egyre letagadhatatlanabbak. A 
felmérések azt mutatják, hogy nemzetenként változó, ki mit 
és hogyan lenne képes feladni annak érdekében, hogy a Föld 
élhetősége fenntartható maradhasson. 

A németek kétharmada hozna akár személyes  
áldozatot  

A németek kétharmada hozna akár személyes áldozatot is 
azért, ha ezen múlna a bolygó sorsa – derül ki a YouGov fel-
méréséből, amelyet a Welt am Sonntag német lap megrende-
lésére készítettek. Mint a válaszokból látszik, a 
megkérdezettek 43 százaléka vállalná, hogy kevesebbet repül, 
40 pedig, hogy kevesebb fűtést használ. Ugyanakkor csak 
egyharmaduk állna készen az étrendje megváltoztatására, és 
csupán 13 százalékuk az autóhasználat helyett a tömegközle-
kedésre.  

A franciák elviselnék a szigorítást 
Az Európai Befektetési Bank felmérése szerint a franciák 

57 százaléka egyetértene azzal, ha bevezetnének egy kvóta-
rendszert, amelynek alapján minden állampolgárnak lenne egy 
éves „kibocsátási kerete”, amellyel gazdálkodnia kellene,  
vagyis meghatároznák, hogy egy évben mekkora mennyiség-
ben szennyezheti a környezetet az általa vásárolt áru. 

A franciák közel kétharmada hajlandó lenne kicsivel ma-
gasabb árat fizetni az élelmiszerekért, ha azt helyben és fenn-
tartható módon termelnék, illetve nem tartaná problémásnak, 
ha egyes hús- és tejtermékek csak korlátozott mennyiségben 
lennének elérhetők. 

Összefoglalva, a francia emberek úgy vélik, a kormánynak 
fontos szerepe kell legyen a szabályozásban. Kétharmaduk el-
viselné a szigorítást, ha az a káros szokások visszaszorítására 
hatékonynak bizonyulna.  

A britek nem szeretnék feladni az autóhasználatot 
A YouGov év elején végzett közvélemény-kutatása szerint 

csak a megkérdezett britek 36 százaléka lenne hajlandó a cél 
érdekében napi hús- és tejfogyasztását visszafogni, viszont 60 
százalékuk jelezte, hogy kész lenne nem vásárolni többet az 
egyszer használatos műanyagból készült termékekből.  

A németekhez hasonlóan a britek sem szeretnék feladni az 
autóhasználatot, csupán 20 százalékuk hozná meg ezt az ál-
dozatot, és csak a válaszadók negyede vállalná, hogy többet 
is fizetne a repülőjegyért, ha ezzel csökkenteni lehetne a kör-
nyezetszennyezést.  

A spanyolok nagyobb állami szerepvállalást  
igényelnek 

A spanyolok, a franciákhoz hasonlóan, nagyobb állami sze-
repvállalást igényelnek a fogyasztási szokások átalakításában. 
Az Európai Befektetési Bank felmérése szerint a spanyolok 
80 százaléka hiszi azt, hogy a helytelen fogyasztási gyakorla-
tok visszaszorítása valódi változást tudna hozni az éghajlat 
minőségében. A Santiago de Compostela-i Egyetem egyik 
2021-es felmérése azt mutatta, hogy óriási társadalmi támo-
gatottsága van annak, hogy az állam adjon több támogatást a 
lakóépületek szigetelésének felújítására, vagy lépjen fel a 
szennyező járművek betiltása érdekében. Spanyolország az 
egyik legnagyobb éghajlatváltozási kockázatnak kitett európai 
ország: rendszeresek az aszályok, a váztározók kiszáradása 
miatt egyes régiókban akut ivóvízhiány lépett fel. 

Az olaszok kétharmada hajlandó lenne  
kevesebb húst és tejet fogyasztani 

Olaszországban jelentős támogatottsága lenne annak, ha az 
élelmiszeripari áruk minőségjelzést kapnának azzal összefüg-
gésben, hogy gyártásuk mekkora környezeti kárral járt – egy 
felmérés szerint az olaszok 85 százaléka értene egyet ezzel.  

A megkérdezettek 64 százaléka mondta azt, hogy akár töb-
bet is fizetne olyan árukért, amelyeket helyben termelnek, il-
letve kétharmaduk jelezte hajlandóságát arra, hogy kevesebb 
húst és tejet fogyasszon a klímacélok elérése érdekében. (Eu-
ronews) 

A klímaváltozás megállításáért 
Milyen áldozatot lennének képesek hozni  

az európaiak? 



Április 21-én, pénteken a Bolyai 
Farkas Elméleti Líceum Diákszövet-
sége (BDSZ) megtartotta a 14. tava-
szi bált, amelynek helyszíne az 
Europa Ballroom étterem volt. A 
rendezvény megszervezése az évek 
során hagyománnyá vált, minden 
évben más témát dolgoz fel. Az idei 
év témája a görög mitológia volt, 
amely megjelent a programok soka-
ságában, és közelebb hozta a görög 
kultúrát a mai diáksághoz. A bálon 
középiskolás diákok vettek részt 
szép számban, nem csak Maros me-
gyéből, hanem még Kolozsvárról is.  

A bálozók 17-18 óra között érkez-
tek, és fél órán belül kezdetét is vette 
a bál, amelynek megnyitóján a fő-
szervező, Somodi Henrietta Kitti, a 
BDSZ elnöke, Szász Tamás, vala-
mint a szervezet titkárnője, Kutasi 
Szende köszöntötték a vendégsere-
get. Ezt követően a bemondók a 
táncparkettre hívták Fábián Dorottya 
Karolát, a DanceArt táncosát, aki a 
Bolyai líceum tanulója, és párját, 
Dulf Dávidot, az Attitude Dance 
Studio kolozsvári táncosát, akik egy 
összetett versenytánc-koreográfiával 
nyűgöztek le minket. A báli hangu-
latra a Bolyai táncköre egy meglepe-
téskeringővel buzdította a 
jelenlevőket. Az iskola színészköre 
egy kis humoros darabbal mutatta be 
a görög isteneket, a hangulatot a ze-
nekör pezsdítette fel. A sok tehetsé-
ges diák közül kitűntek a tavalyi 
„gólyák” egy csapattánccal.  

A bál egyik fénypontja a bálkirály 
és bálkirálynő megválasztása volt, 
ahol a jelentkezők a kreativitásuk 
mellett megcsillogtathatták a tánctu-
dásukat és általános műveltségüket. 
Az első fordulóban a tánctudás, a 
másodikban az általános műveltség 
dominált. Ebben a fordulóban több 
tematikus kérdésre kellett vála-
szolni, többek között a görög mito-
lógiával kapcsolatosan. A végső 
eredményt táncpárbaj dön-
tötte el. A párok tudását egy 
háromtagú zsűri díjazta. A 
táncbemutatókat a Navarra 
Dance zárta kortárs koreog-
ráfiával. 

Az est első részében a 
zenét az Álljunk Meg! zene-
kar biztosította, amely Sep-
siszentgyörgyről érkezett. 
Elmaradhatatlan volt a 
tombolajegyek kisorsolása, 
a nyereménytárgyakat a tá-
mogatóknak köszönhetjük. 
Az izgalmas programpontot 
kötetlen szórakozás követte, 
amelyhez Dj Pici összeállí-
tása adta a talpalávalót.  

A különböző programok 
mellett lehetőség volt több 
asztalnál is társasjátékot ját-
szani, filozófiai vitákat foly-
tatni, görög csillagképekkel 
ismerkedni. Az említett te-
vékenységek nyertesei 
tombolajegyekkel és tom-
bolán kisorsolt ajándékok-
kal gazdagodtak.  

Az igazi meglepetés, 

amelyre senki sem számított, egy 
előadás volt, ahol két fiatalember 
mutatta be a tűzzel való zsonglőrkö-
dés művészetét. Ez a programpont a 
görög kultúra egyik jellegzetességét 
hivatott felidézni. 

A táncparketten hemzsegtek a fi-
atalok, felszabadultan szórakoztak, 
mások pedig a rég nem látott isme-
rősökkel beszélgettek. A bálon a ta-
nári kar néhány tagja is részt vett, 

büszkék voltak diákjaik iskolán kí-
vüli tevékenységeire. A táncparkett 
melletti folyamatos biztatások és ba-
ráti ölelések felülmúlhatatlanok vol-
tak, a sok mosoly és kacagás 
felemelő hangulatot biztosított a ren-
dezvény teljes idejére.  

A biztonság miatt nem kellett ag-
gódni, a bál idején a biztonsági őrök 
figyelték a történéseket, megelőzve 
az esetleges kellemetlenségeket.  

Határozottan elmondhatom, hogy 
a Bolyai Diákszövetség egyik leg-
színvonalasabb és legjobban meg-
szervezett rendezvénye az idei 
iskolai évben a 14. tavaszi bál volt. 
Le a kalappal a főszervező előtt, 
sok-sok köszönettel tartoznak a di-
ákok a szervezőknek, az elnökségi 
tagoknak és az önkénteseknek. Re-
méljük, hogy az elkövetkező idők-
ben tömérdek rendezvény fogja 
színesíteni a középiskolások életét, 
és elfeledteti velük a rossz „pandé-
miás időket”.

Miclea Andrea Szidonia 

Átutazóban a görög mitológia világán 

kezdeményezésére 1982-től ünnep-
lik világszerte április utolsó előtti 
napján, Jean-Georges Noverre fran-
cia táncos és balettművész születés-
napján. A Maros Művészegyüttes 
tíz éve emlékezik meg e jeles nap-
ról, a villámcsődület-szerű, rövid 
táncprodukciók a múlt évben nőttek 
többórás, táncosok százait egybe-
gyűjtő ünneppé. 

Barabási Attila Csaba felidézte az 
első, 250-300 résztvevővel tartott 
táncos flashmobot, amelyre az idő-
járás miatt egy bevásárlóközpont 
zárt terében került sor. Az ezt kö-
vető években a város mindennapi 
életének különböző helyszínein – 
piacokon, buszmegállókban, az ál-
lomáson, a Somostetőn, egy vasár-
napra eső április 29-én pedig az 
ószeren – táncolt a művészegyüttes 
társulata. Népviselet helyett tudato-
san hétköznapi öltözetben ropták a 
táncot Marosvásárhely különböző 

pontjain, ezzel is fokozva az össz-
hatást, és azt az üzenetet közvetítve, 
hogy a tánc mindenkié. 

A pandémia idején a Maros Mű-
vészegyüttes csak másfél hónapig 
kényszerült leállítani tevékenysé-
geit, ezt követően a járványügyi 
előírásoknak megfelelően léphettek 
közönség elé, a tánc világnapjáról is 
sikerült így megemlékezni a Szín-
ház téren. A múlt évben, a korláto-
zások feloldása után tágította a kört, 
és a Maros Művészegyüttes mellett 
további résztvevőket, összesen öt-
száz néptáncost hívott az intézmény 
vezetője április 29-ére a városköz-
pontba, majd – arra gondolva, hogy 
a világjárványt a táncművészet más 
területein is megsínylették – a nép-
tánctól eltérő műfajok helyi képvi-
selőit is bevonta a közös ünnepbe. 
Így kerekedett egy több mint ezer-
fős táncünnep 2022 áprilisának 
utolsó előtti napján a Színház téren. 

Idén ugyanez az elképzelés, vi-

szont még a múlt évinél is több je-
lenlevőre lehet számítani, mostanáig 
ugyanis már 1075-en jelezték vissza 
részvételi szándékukat, és a táncos 
tömeghez minden bizonnyal a fel-
lépő gyermekek szülei, illetve más 
érdeklődők is csatlakozni fognak.  

A program délután 3 órakor a ta-
valyi forgatókönyv szerint a HIFA-
Románia Egyesület kerekesszékes 
tánccsoportjának előadásával indul. 
Ezt követően számos kortárs-, il-
letve moderntánccsoport – többek 
között a Danza Bonito, a Let’s 
Dance Studio, a Monique’ Ballet 
Studio, a Navarra Dance, a Together 
Dance és a Bounce Factory Dance 
Studio – mutatja be produkcióját. Az 
egybegyűltek a balettől a latin tán-
con át a hiphopig megannyi műfaj-
ban gyönyörködhetnek. A kétórásra 
tervezett sorozat után a Maros Mű-
vészegyüttes román tagozata mutat 
be egy rövid műsort, forgatós tán-
cukba a magyar tagozat is bekapcso-

lódik, amely ezt követően mezőma-
darasi táncokkal örvendezteti meg a 
jelenlevőket. Az együttlét nyárád-
menti tánccal zárul, amelybe vala-
mennyi résztvevő bekapcsolódik. 
Ekkor valósulhat meg az idei tánc-
ünnep célkitűzése, az, hogy ezernél 
is többen táncoljanak egyszerre Ma-
rosvásárhely központjában. 

Megtalálni a közös utat  
A sajtótájékoztatón jelen levő 

Macaveiu Blanka, a Navarra Dance 
tánccsoport vezetője szerint a tánc-
világnapi együttlét legfontosabb ho-
zadéka, hogy ezen az ünnepen a 
mozgásművészet valamennyi műfa-
jával találkozni lehet, a különböző 
irányzatok és korcsoportok tehetsé-
gei tudomást szereznek egymásról, 
és így lehetőségük adódik megta-
lálni a közös utat, és együtt fejlődni. 
A Navarra csoportvezetője szerint a 
jövőben sokkal több olyan rendez-
vényre lenne szükség, ami össze-

hozza a táncosokat, és új projektek 
megszületését eredményezheti. Erre 
annál is inkább szükség van, mivel 
sok fiatal tehetség elhagyja a várost, 
fontos lenne tehát megtalálni azokat 
a lehetőségeket, amelyek itthon tart-
hatják az ígéretes új nemzedéket. 
Macaveiu Blanka a tavaly a 
Transylvanian Contemporary 
Dance táncszínházi produkciót mu-
tatta be a Színház téren – ami véle-
ménye szerint szabadtéren nem volt 
annyira látványos, mint a többi fel-
lépő műsora –, idén a tánccsoport-
jával lép közönség elé. Négyévestől 
18 évesig számos korosztály képvi-
seltetik majd a kortárs, akrobatikus, 
modern és show-táncból felépülő 
műsorban. Macaveiu Blanka arra is 
felhívta a figyelmet, hogy a táncün-
nepre már 28-án, pénteken hango-
lódni lehet, aznap ugyanis délután 4 
és 6 óra között tánckurzust tartanak 
az Ifjúsági Házban, este 8 órától 
pedig Joy című kortárstánc-előadá-
sát mutatja be a Navarra Dance a 
Maros Művészegyüttes köves-
dombi székhelyén.  

A tavalyi táncünnep kapcsán a 
Maros Művészegyüttes román tago-
zatát képviselő Adelina Moldovan, 
valamint Kásler Magda és Farkas 
Sándor Csaba, a magyar társulat 
tánckarvezetői is felidéztek néhány 
örömteli pillanatot.  

Farkas Sándor azt is megje-
gyezte, hogy az idei alkalomra a kí-
vülállók, például a szomszédjai is 
készülnek, ez a rendezvény ugyanis 
pezsgést hoz a városba, egy olyan 
„összemozdulásnak” számít, amire 
mindenki kíváncsi.  

Varró Huba, a Boróka és más 
néptánccsoportok vezetője el-
mondta, hogy az általa oktatott gye-
rekek kétszeres örömmel várják 
április 29-ét, egyrészt azért, mert 
ezen a napon közeli családtagjaik-
kal, másrészt mert példaképeikkel, 
a hivatásos táncosokkal mulathat-
nak együtt szabadon a Színház 
téren. Varró Huba azt is hozzátette, 
hogy a világnapi együttlét azokkal 
a gyermekekkel is megkívántathatja 
a táncot, akiknek eddig még nem 
volt ilyen irányú érdeklődésük.

Ezernyi fellépővel pördül a Színház tér
(Folytatás az 1. oldalról)
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Ezzel a címmel szervezett közönség-
találkozót április 20-án, csütörtökön 
17 órától a marosvásárhelyi reformá-
tus Kistemplom gyülekezeti házában 
a Magyar Újságírók Romániai Egye-
sületének (MÚRE) Maros megyei fi-
ókja. A találkozón bemutatták az 
egyesület által eddig megjelentetett 
riportköteteket, és a megjelent szer-
kesztők megosztották a rendezvény 
résztvevőivel a riporttáborokban 
szerzett élményeiket.  

Az újságírókat Lakatos Péter lelkipásztor 
vendéglátóként köszöntötte, dicséretét fe-
jezte ki azért, hogy ebben az időszakban, 
amikor a könyv, az olvasás népszerűsége 
csökken, vannak olyanok, akik mindennapi 
munkájuk mellett időt szánnak a terepjá-
rásra, az információszerzésre, a riportkötetek 
megírására, amelyekben képet kaphatunk 
arról, hogy miként élnek ma az erdélyi ma-
gyarok.  

Simonffy Katalin, a MÚRE alelnöke kö-
szöntőjében elmondta, hogy az egyesület 
első riporttábora 1997-ben volt Kőhalom-
ban, a kötet 1998-ban jelent meg. Ambrus 
Attila, a Brassói Lapok főszerkesztője, a 
MÚRE akkori elnöke azzal a céllal szervezte 
meg a tábort, hogy az újságírók egy etnikai-
lag, gazdaságilag behatárolható kistérséget 
térképezzenek fel, behatóbban foglalkozza-
nak egy-egy témával, és az írásokat fotókkal 
kiegészítve könyvben jelentessék meg. Ér-
dekessége az volt, hogy egy olyan vidéken 
rajtolt a riporttáborok sorozata, ahol magya-
rok, szászok, románok, romák és más nem-
zetiségűek is élnek, és mindenki valamit 
hozzátett múltjával, kultúrájával a Barcaság, 
a Székelyföld és a Királyföld metszésében 
levő településekhez.  

Az évek során, kevés kihagyással újabb 
térségekből újabb riportkötetek láttak napvi-
lágot. Idő és anyagiak szűkében az egyhetes 
együttlétek háromnaposakká zsugorodtak, 
de így is, a helyi egyházaknak, az elöljárók-
nak és sok más segítő adatszolgáltatónak, a 
kollégák rátermettségének köszönhetően iz-

galmas riportok jelenhettek meg a kötetek-
ben. 1998 és 2005 között öt, míg 2005 és 
2022 között újabb kilenc kötetet adott ki a 
MÚRE. Míg az első öt kötetben többségében 
magyarlakta vidékeken születtek az írások, 
addig a legutóbbi táborokban a szórványt 
térképezték fel, azzal a feltett szándékkal, 
hogy az ott élő magyarokról írjanak, arról, 
hogy miként tudnak fennmaradni a többségi 
környezetben. A teljesség igénye nélkül 
megemlítjük, hogy volt tábor Kőhalomban, 
Ratosnyán (Felső-Maros mente), Kalotasze-
gen (Farnas), Radnaborbereken (Beszterce-
Naszód megye), Temesváron, Déván, 
Szilágy megyében, Szovátán (Sóvidéken), 
Nagykárolyban (Máramaros), és készül a 
Nagyenyed és környéke bebarangolásából 
származó riportokat összefoglaló kiadvány 
is.  

Bögözi Attila, a MÚRE ügyvezető elnöke 
arról beszélt, hogy milyen céllal és szándék-
kal készültek ezek a kötetek, úgy, hogy köz-
ben íróik a mindennapi taposómalomban is 
helyt kellett álljanak. Mi több, az utóbbi al-
kalmakkor a kolozsvári Babeş–Bolyai Egye-
tem média szakos hallgatói is bekap- 
csolódtak, így gyakornokokként is megte-
hették az első lépéseiket a szakmában a ta-
pasztaltabb kollégák mellett.  

A bemutatkozást követő beszélgetést Kul-
csár Andrea, az RTV helyi stúdiójának mun-
katársa vezette, aki arra kérte a kollégákat, 
hogy a táborban történtekről, tapasztaltakról 
meséljenek, olyan élményekről, amelyek 
nem kerültek be a kötetekbe, így érdekes, iz-
galmas és helyenként humoros beszámoló-
kat hallhattak a jelenlevők. A szerzők közül 
jelen voltak: Antal Erika, Bodolai Gyöngyi, 
Bögözi Attila, Gáspár Sándor, Farczádi  
Attila, Karácsonyi Zsigmond, Nagy Miklós 
Kund, Simonffy Katalin, Tomcsányi Mária és 
Vajda György.  

A beszélgetés végén a kötetekből vásárol-
hattak a résztvevők, s közben kötetleneb- 
bül folytatódott a beszélgetés az újságírói 
munkáról és a tábori tapasztalatok- 
ról. (vajda)

Ágota gyerekként alig várta a majá-
list, a tinédzserkora végén azonban 
történt valami, ami miatt az elkö-

vetkező években legszívesebben átaludta 
volna ezt a napot. Hosszú időbe telt, mire a 
nehéz emlékfelhők szétoszlottak, és láthatat-
lan belső égboltja újra kiderült. 

– A nyolcvanas években mindig május el-
seje körül kezdtek illatozni az orgonák – 
kezdte történetét a kislányos testalkatú, 
szemüveges nő egészen az elejéről. – Apu-
kám hatalmas lila csokorral lepte meg ilyen-
kor anyut, és én is kaptam egy szinte 
ugyanakkorát. A kétszobás tömbházlaká-
sunkba ezzel be is költözött a nyár. De nem-
csak emiatt szerettem ezt az – akkoriban 
kiemelten – piros betűs napot. Öt-hat évesen 
még nem igazán értettem, hogy mit jelent a 
kommunista „aranykorban” a munka ün-
nepe, a főtéri épületek ablakaiban lengedező 
zászlók azonban nagyon tetszettek, akárcsak 
a Somostetőn repülő elektromos hinták és a 
kötélre kötve csalogató léggömbök. Annak 
pedig külön örültem, hogy megkaphatom az 
év első fagyiját. Mivel elég beteges leányka 
voltam, a hidegebb időszakban nem járt 
nekem ilyen nyalánkság, májustól azonban 
minden héten egy ostya fagylalt az enyém le-
hetett.  

– Mindig a Somira mentetek ezen a 
napon? – szóltam közbe. 

– Ha jó idő volt. Pár esős majálist is ki-
fogtunk, olyankor családi barátokhoz vol-
tunk hivatalosak filmet, rajzfilmet nézni. 
Akkoriban nagy szó volt, ha valaki videóle-
játszóhoz jutott, így sosem utasítottuk vissza 
a meghívást. Emlékszem, 1989-ben éppen a 
Szaffit néztük meg – a felnőtteket is éppen 
annyira lekötötte a szép, magyar nyelven 
szóló mese, mint engem –, és közben finom 
sajtos-sonkás szendvicset majszoltunk apró 
csemegeuborkával a tetején. Ez volt az 
utolsó közös majálisunk a szüleimmel, talán 

ezért is maradtak meg bennem az együttlét 
apróbb részletei.  

– A rendszerváltás hozott változást a csa-
ládodba? – kérdeztem. 

– Az. Ahogy 90-ben megnyíltak az ország-
határok, apukám azonnal megragadta a le-
hetőséget, és kiment egy régi 
katonatársához, akinek a legsötétebb dikta-
túra idején sikerült csodával határos módon 
átszökni a zöldhatá-
ron. Neki akkor már 
biztos egzisztenciája 
volt Debrecenben, és 
apámnak is tudott 
szállást meg munka-
helyet biztosítani. Apukám úgy tervezte, hogy 
mindhárman lelépünk, de édesanyám az idős 
szülei miatt erről hallani sem akart. Abban 
egyeztek meg végül, hogy apukám is csak 
egy időre megy ki pénzt „csinálni”, de más-
képp alakultak a dolgok. Elég hamar megta-
lálta ott a helyét, mégpedig egy jó tíz évvel 
idősebb kolléganője oldalán, így nem telt 
bele másfél év, és elvált szülők gyermeke let-
tem. Ezzel sok minden megváltozott körülöt-
tünk, régi barátságok is megszakadtak, 
például a videólejátszós családdal, akiket 
apun keresztül ismert meg annak idején 
édesanyám. Nem volt könnyű időszak, de 
anyuval mégis bravúrosan túléltük. Úgy ösz-
szefogtunk, mint két igazi barátnő – akkori-
ban már jól benne voltam a serdülőkorban, 
de nem voltam lázadó típus, könnyen szót le-
hetett érteni velem –, moziba, színházba jár-
tunk, cukrászdáztunk, közben nagyokat 
beszélgettünk. Május elsején, ha úgy alakult, 
felültünk a kicsi vonatra, és meg sem álltunk 
Szovátáig, este pedig hazazötyögtünk. Szó-
val, a körülmények dacára jól megvoltunk. 
Még középiskolás koromban is együtt majá-

lisoztunk, persze akkor már egy-két barát-
nőm is velünk tartott. Mindenki el volt ra-
gadtatva attól, hogy milyen belevaló, laza 
anyukám van, aki felkérte őket, hogy te- 
gezzék, és sosem mutatott felnőttallűröket a 
tinédzserek körében. Tizenegyedikes korom-
ban mentem először nélküle kirándulni 
május elsején a legjobb barátnőmmel és a fi-
újával. Velünk tartott az udvarló egyik ha-

verje is. Addig nem 
sok közöm volt a 
másik nemhez, de ez 
a fiatalember felkel-
tette az érdeklődé-
sem a nagy barna 

szemével és a hamiskás mosolyával. A nap 
végén megkérdezte, hogy találkozhatnánk-e 
még kettesben, én pedig boldogan mondtam 
igent. Ő akkor már 23 éves volt, saját kocsi-
val rendelkezett. Úgy is jött utánam, és 
három dudaszóval – mintha a nevemet szó-
tagolná – adta tudtomra, hogy csak engem 
vár. Ez a jelzés aztán mindennapi rituá-
lénkká vált. Édesanyám nem bánta, hogy ud-
varolnak nekem, de intett, hogy legyek 
óvatos, mert valami nem tetszik neki ebben 
a fiúban. Én, persze, rózsaszínű felhők között 
jártam akkoriban, így nem sok jelentőséget 
tulajdonítottam a szavainak, annál is inkább, 
mivel a barátom mindig kedves, figyelmes 
volt, egy találka alatt egyszerre több helyre 
is elvitt, és mindegyre meglepett apró aján-
dékokkal. Ráadásul nem követelőzött, meg-
értette, hogy az első intim együttlétre még 
várnia kell. Több mint egy év telt így el, már 
tizenkettedikes voltam, amikor egy este fel-
dúlt arccal állított be hozzám, és magából ki-
kelve kiabálta, hogy a kollégái láttak egy 
másik fiúval, ő addig is gyanakodott, de most 
már biztos, hogy megcsalom. Olyan jelenetet 

rendezett, hogy anyu kitette a házból. Sosem 
felejtem el azt a fenyegető tekintetet, amivel 
akkor mindkettőnket végigmért. Egy világ 
omlott össze bennem, de többet nem akartam 
hallani róla. Ő azonban másnap is eljött, 
akkor már bocsánatot kérni. Amikor elbi-
zonytalanodtam, és gondolkozási időt kér-
tem, újra elvesztette a türelmét, és ugyanúgy 
üvöltözött, mint egy nappal korábban. Kín-
keserves „húzd meg, ereszd meg” játszma 
kezdődött kettőnk között, nem volt nap, hogy 
ne próbált volna a közelembe férkőzni, és 
olyan is előfordult, hogy éjnek idején nyomta 
a tömbházunk előtt a három szótagos duda-
riadót. A szomszédok már rendőrséggel fe-
nyegetőztek, mi anyukámmal nem mertünk a 
hatósághoz fordulni, mert féltünk az exem 
haragjától. Testet, lelket felőrlő időszak volt. 
Az érettségire és az egyetemi felvételire is 
alig tudtam így felkészülni. Eredetileg itthon 
szerettem volna továbbtanulni, de anyukám 
javaslatára, hogy megszabaduljak a zakla-
tómtól, végül úgy döntöttünk, hogy kimegyek 
Debrecenbe apuhoz, aki végig tartotta ve-
lünk a kapcsolatot, és anyagilag támogatott. 
Be is jutottam az ottani egyetemre, közben 
anyu számítása bevált, a távozásommal az 
éjjeli dudakoncertek abbamaradtak. Nekem 
azonban nagyon nehéz volt megszokni édes-
anyám hiányát. Őt is megviselte a helyzet, 
ennek tulajdonítom, hogy az első egyetemi 
évem alatt rosszindulatú daganatot találtak 
a bal mellében. Az égieknek hála emberfe-
letti küzdelemmel sikerült legyőznie a rette-
netes kórt, jövőben tölti a hetven évet. Most 
jutottam el arra a szintre, hogy a kettőnk kál-
váriájában is meglássam az útmutatást, hi-
szen enélkül sohasem távolodtam volna el 
annyira az életem biztos pontjától, hogy tor-
zítások nélkül láthassam meg önmagam és a 
helyem a világban, a Debrecenben megis-
mert párom és a közös kislányunk oldalán.  

Dudariadó visszhangokban 

Könnyen felejtünk. Magamból kiindulva feltételezem, hogy kevesen tartják úgy szá-
mon április 26-át, mint egy olyan napot, amikor nagy veszélybe került az emberiség. 
Harminchét évvel ezelőtt történt a csernobili atomerőmű-baleset, amiről ma már eléggé 
egykedvűen beszélünk, ha szóba kerül. Igaz viszont, hogy ez a dátum nem mondott sem-
mit nekünk, a pripjatyi robbanás zaját és tragikus következményeit akkor még elnyelte 
a kommunista diktatúra mindent elnyomni, torzítani vagy éppenséggel tompítani pró-
báló hazugsággépezete. A katasztrófa híre csak napokkal később, május elsején robbant 
be a romániai köztudatba, miután a jónép nyugodtan kinapozta magát a zöldben, min-
den porcikáját kitéve a szokatlanul ragyogó és tiszta verőfénynek, a sugárzásnak. Akkor 
aztán eléggé megrettentünk, mint általában minden olyantól, amivel addig nem talál-
koztunk. Pedig valójában még nem is tudtuk, mekkora a baj, mennyi bánatot, borzalmat 
okoz vagy okozhat a világnak az atomenergia ilyen békés felhasználása. Csernobil tör-
ténete és a baleset okozta megrendítő és pótolhatatlan emberi, anyagi veszteség köztu-
dott, vagyis amit tudni lehet róla, az többnyire hozzáférhető, filmek, könyvek sokasága, 
a média és a világháló valamennyi csatornáján felbukkanó információk özöne szól róla, 
mégis inkább kuriózumként, bulvárízű, fura jelenségként forog közszájon, mint olyan 
végzetes lehetőség, aminek valósággá válását mindenképpen meg kell akadályoznunk. 
Pedig a 2011 márciusában bekövetkezett fukusimai tragédia majdnem akkora erővel és 
intenzitással figyelmeztetett a világméretű veszélyre. De az is csak rövid időre borzon-
gatott meg, elvégre Japán olyan messze van, mintha nem is lenne valóságos, egy tucat-
nyi esztendő meg amúgy is könnyen elhomályosítja az ilyenszerű gondolatainkat. A 
háború viszont más, az itt van a szomszédban, az már sokkal kézzelfoghatóbb, élet-, il-
letve halálszerűbb, naponta kínálja az elképzelni is nehéz borzalmakat, a potenciális 
végítélet, a nukleáris támadás vagy baleset könnyen realitássá válható esélyét is. Ördög 
tudja, miért, ma már mintha ez sem rettentene meg különösebben. Amikor az oroszok 
lerohanták Ukrajnát, és Putyin könyörtelen csapatai Csernobil közelébe jutottak, mi 
több, lőni is kezdték a várost és környékét, s az atomerőmű körül robbantak a lövedékek, 
megijedtünk, de ehhez is hamar hozzá lehet szokni. Érdekes egyébként, hogy akkor tu-
datosodott igazán bennem, hogy Csernobilra addig sohasem úgy gondoltam, mintha 
Ukrajnában lenne. Valahogy az egykori nagy Szovjetunió sajátjának véltem, úgy kép-
zeltem, ott van valahol Oroszországban. A tavalyi harci események tudatosították ben-
nem a hollétét. De most is az a benyomásom, hogy olyan az egész, mintha oda célozva 
az oroszok önmagukat is lőnék. Elvégre, ha tovább sérül a reaktor, az számukra is vég-
zetes lehet! De törődik is ezzel valaki?! Nyilván az százszorosan nagyobb gond, hogy 
kinek a kezében van az atomrakétákat, nukleáris töltetű bombákat indító szerkezet, ki 
nyomhatja meg az egész bolygót elpusztítani képes arzenál bevetésének indítógombját. 
Egyáltalán érdekli-e a háborúzókat, hogy ha ilyesmi bekövetkezik, itt kő kövön nem 
marad? Pedig akárki sejtheti, bármilyen kataklizma pusztításánál hatványozottan na-
gyobb lenne egy nukleáris összecsapás végeredménye. Gondolni sem merek rá. De ilyen 
irányba vezetett a naptári bejegyzésből fakadt gondolatmenet. Április 26-át különben 
nem is ez a maga idején napokig elhallgatott baleset tette nevezetessé a kalendárium-
ban. 2001-től a szellemi tulajdon világnapjaként emlékeznek meg róla. Persze erről is 
rengeteget lehetne mesélni, hosszasan folytatható ennek kapcsán a filozofálgatás. Töb-
bek közt azért, mert sok szempontból tisztázatlan még a szellemi tulajdon fogalma. Kon-
zultáltam róla a Mesterséges Intelligenciával is. Ő (az?) is nagyjából ezt mondta. 
Megannyi dologban tehát kénytelenek vagyunk bizonytalankodni. Még az is megkérdő-
jelezhető, hogy az itt közzétett eszmefuttatás az én szellemi tulajdonom-e vagy sem. Ha 
nem, akkor kié? És folytathatnók a kérdéssort hosszan tovább. Jó lenne viszont legalább 
abban biztosnak éreznünk magunk, hogy sosem leszünk egy pusztító világégés áldozatai. 
Ugyan!! (N.M.K.) 

MÚRE-riportkötetek bemutatója  
Szórványsorsok Erdélyben  

Erről jut eszembe 
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Szerkeszti: Benedek István

Ha megnézzük a munkaerőpiacot, azt tapasztaljuk, 
hogy nagy a vándorlás. Sokan váltanak munkahelyet, 
és az sem ritka, hogy egy-egy személynek relatív 
rövid idő alatt számos céggel van jogviszonya. Sokan 
azt gondolnák, hogy elsősorban a pénz miatt váltanak 
az emberek, pedig korántsem ez a fő ok, miközben a 
vállalatoknak sokba kerül a betanított munkaerő el-
vesztése, derül ki a DreamJobs Romania kutatásából. 

A több mint 350 embert felölelő kutatásban főként 
egyetemet végzettek vettek részt, továbbá a válasza-
dók több mint 70%-a 5 évnél hosszabb időt töltött az 
előző munkahelyén, mondta el a Népújságnak Arros 
Orsolya, a DreamJobs Romania vezetője. A munka-
hely elhagyásának, a váltásnak az elsődleges oka a 
pozitív visszajelzések és a további szakmai fejlődés 
hiánya, valamint a túlzott stressz. A DreamJobs veze-
tője hozzátette, hogy a kutatásban nem jöttek ki meg-
rázó eredmények, illetve az inga nem mozdult el 
jelentősen egyik irányba sem. A következtetések kö-
zött van, hogy az embereknek az a fontos, hogy em-
berségesen, tisztességesen bánjanak velük, értékeljék 
a munkájukat, illetve ezt el is mondják nekik. 

Szintén felmondást eredményezhet a vezetővel 
való rossz kapcsolat és a nyomott munkahelyi légkör, 
egy vállalat ezekre is kell figyeljen, ha nem akarja el-
veszíteni a humánerőforrását, hiszen egy-egy személy 
elvesztése komoly anyagi kárral jár. Ez annak függ-
vényében változik, hogy 
az illető az úgynevezett 
kék vagy fehér galléro-
sok közé tartozik-e, to-
vábbá, hogy milyen 
régóta van a cégnél, 
mennyire része a folya-
matoknak, milyen típusú 
a munkája, mekkora a fe-
lelőssége. Arros Orsolya 
erről is beszélt Kolozsvá-
ron a Business and Law 
Talkson, ugyanis egy ku-
tatásból kiderül, hogy 
egy személy elvesztése 
legalább 3000 eurós kár 
a cégnek, de néha több  
tízezer euró is lehet. A 
vállalatok az esetek több-
ségében csak az úgyne-
vezett hard költségekkel 
számolnak, ami a kere-
sésre, hirdetésekre és  
betanításra elköltött ösz-

szeget jelenti. Viszont emellett figyelembe kell venni 
a soft költségeket, ami akár a kétszerese is lehet a har-
dénak, ezalatt a munkahelyi légkör megromlását, a 
csapatkohézió csökkenését, a hatékonyság- és az in-
formációvesztést kell érteni. 

Egy vállalkozónak érdeke kell legyen, hogy ne 
menjenek el az alkalmazottai. Ezt folyamatos odafi-
gyeléssel, megfelelő kommunikációval lehet meg-
előzni, vélekedett Arros Orsolya. Hozzátette, hogy a 
jelek már a felmondás előtt látszanak, ilyenkor kell 
minél hamarabb közbelépni, őszinte beszélgetéseket 
kezdeményezni. Amikor egy közösségen belül romlik 
a hangulat, azt nagyon jól lehet érzékelni a csapatban, 
szintén a jelek közé tartozik, amikor valakinek a tel-
jesítménye csökken. Ha ezeket nem vesszük figye-
lembe, számolni kell azzal, hogy előbb-utóbb 
bekövetkezik a kilépés. 

A szakember hozzátette, hogy érdemes bizonyos 
szinten megkülönböztetni a munkavállalókat. Ott van-
nak azok a személyek, akik húzóerőnek számítanak, 
ők azok, akiktől nem lenne jó megválni, az elveszté-
sük nagy kárt okozna. Aztán ott van az a humánerő-
forrás-rész, amelyet könnyebben elengedünk. Szem 
előtt kell tartani, hogy az eredményességet, a nagyobb 
profitot mindenképpen azok a munkavállalók adják, 
akik tesznek a cégért. Ha az ő esetükben gondot lá-
tunk, be kell avatkozni, ha szakmai megtorpanás kö-
vetkezik be, akkor tenni kell azért, hogy legyenek új 
kihívások az életükben, hangsúlyozta Arros Orsolya.

A felmondás okai 
Mennyibe kerül a vállalatnak egy személy elvesztése? 

Idén minden eddiginél hosszabb, 
tartalmasabb és gyakorlatorientál-
tabb vállalkozásfejlesztési és háló-
zatépítési programsorozatra várja az 
erdélyi vállalkozókat a Miniszterel-
nökség Nemzetpolitikai Államtit-
kársága és a Pro Economica 
Alapítvány szakmai partnerével, a 
Design Terminallal. A hat hónapig 
tartó Erdélyi Mentorprogramra 
május 2-ig lehet jelentkezni mento-
roknak és mentoráltaknak egyaránt. 

2020-ban indította el a Miniszter-
elnökség Nemzetpolitikai Államtit-
kársága a Pro Economica 
Alapítvánnyal közösen az Erdélyi 
Mentorprogramot, szakmai partner-
ségben a Design Terminal innová-
ciós ügynökséggel. 

A mentorprogram célja, hogy 
helyi nagyvállalkozók bevonásával 
és képzésével közösen segítsék a 
kezdő vállalkozókat. A programnak 
köszönhetően több száz mentorált 
fejlődését gyorsította fel ez a közös-
ség, megsokszorozva a vállalkozói 
közösségen belüli együttműködése-
ket is. 

2023-ban harmadik alkalommal 
indul el az Erdélyi Mentorprogram, 
melyre a szervezők várják a mento-
rok és mentoráltak jelentkezését. Az 
elmúlt két évben egy igazán össze-

tartó vállalkozói közösség alakult ki 
a programnak köszönhetően Er-
délyben, mely jelenleg több mint 
220 főt számlál. 

A mentorprogram 3. évadát a 
szervezők kisrégiós eseményekkel, 
valamint a visszajelzésekre vála-
szoló képzésstruktúrával bővítették, 
amely keretében online és jelenléti 
eseményeken is részt vesznek majd 
a vállalkozók. Május 10-én indul a 
mentorképzés egy online alkalom-
mal, majd 18-án, a hivatalos nyitó-
alkalmon indul hivatalosan útjára a 
képzéssorozat. 

A képzés ebben az évben a ko-
rábbinál is gyakorlatorientáltabb 
lesz, és többek között céglátogatá-
sok teszik majd teljessé a hasznos 
szakmai és közösségépítő progra-
mokat. A programsorozat során 
több ponton is visszavárják az előző 
évek alumni vállalkozóit is. 

Az Erdélyi Mentorprogram 3. 
évadához május 2-ig lehet csatla-
kozni egy online regisztráció kitöl-
tésével: 

Regisztráció mentoroknak: 
https://forms.gle/T81KivXn3hi9M
LKB8 

Regisztráció mentoráltaknak: 
https://forms.gle/kpYd1cv3PBRj7d
rg7 

Már lehet jelentkezni  
az Erdélyi Mentorprogram 3. évadára 

Idén nehézkesen kezdődtek 
az előkészületek Varró István 
marosludasi vállalkozó farm-
ján. Az időjárás nem segítette 
sem a munkálatok menetét, 
sem a növények fejlődését. A 
március végi napokban az éj-
szakai hőmérséklet nulla fok 
alá süllyedt, így folyamatosan 
fűteni kellett. Ottjártunkkor 
erős szél tépázta a fóliasátra-
kat. Bent a melegben nepáli 
munkások dolgoztak, palántá-
kat készítettek elő. Hogy 
miért kell idegen munkásokat 
foglalkoztatni a zöldségesfar-
mon, erről a vállalkozó szá-
molt be lapunknak.  

Nagyon szorgalmasak  
az ázsiai munkások 

A zöldségesben többnyire kézi 
erővel dolgoznak. Ahhoz, hogy 
megfelelő minőségű és mennyiségű 
zöldséget állítsanak elő, komoly 
munkaerőre van szükség. Varró Ist-
ván farmján a munkások nem nap-
számosok, hanem alkalmazottak. A 
helyi munkások közül nem min-
denki értette meg, hogy egy héten 
öt napot kell dolgozni. Nem lehet 
megengedni a lógást, a hiányzást.  

– Mi folyamatosan kell szállítsuk 
az árut, szerződéses kötelezettsé-

gem van, rákényszerültem, hogy 
külföldi munkásokat, nepáliakat al-
kalmazzak. Egy bukaresti munka-
közvetítő cég segítségével sikerült 
ezt megoldani. A munkások meg-
kapták a letelepedési engedélyt, két 
évre szól a szerződésük. Szállást és 
ellátást biztosítok nekik, egy nagy 
házat bérelek számukra. Rendkívül 
elégedett vagyok velük, nagyon 
szorgalmasak, a nyolc órát megállás 
nélkül végigdolgozzák. Elvégzik a 
rájuk osztott feladatot. Azért kény-
szerülnek eljönni otthonról, mert az 

ottani havi átlagbérük 80 és 120 
dollár között volt, itt pedig nettó 
700 eurót keresnek. Mivel nincse-
nek költségeik, a pénzt hazaküldik 
a családjuknak. Vannak közöttük ér-
telmiségiek, tanárok, mérnökök is, 
akik vállalják a fizikai munkát – 
mondta a farm vezetője.  

Ragadozó rovarokkal irtják  
a kártevőket 

Az idén a maroskecei farmon 
1,35 hektár területen 19 óriási fóli-
asátorban termesztenek 
zöldséget. Ezeket már 
beültették, most a sza-
badföldi művelésre 
szánt palántákat, a vi-
nettát, paprikát, káposz-
tát ültetik át.  

– Idén 10 hektáron 
termesztünk káposztát, 
folyamatosan ültetünk, 
ahogy a többi zöldséget 
is, hogy árut tudjunk 
szállítani a felvásárlónk-
nak, a Lidlnek. Meg-
jegyzem, hogy az 
áruházlánc üzleteiben 
bizalommal lehet vásá-
rolni, mert szigorúan el-
lenőrzik a termékeket, 
megvizsgálják, hogy a 
zöldség kezelve volt-e 
vagy sem valamilyen 
káros vegyszerrel. Ha 

azt állapítják meg, hogy káros 
anyaggal vegyszereztek, a terméket 
kiiktatják. Mi ragadozókkal véde-
kezünk a kártevők ellen. Ez a mód-
szer jól bevált, kizártuk, hogy 
valamilyen káros hatóanyag miatt 
visszautasítsák az árut.  

A ragadozó rovarokról tudni kell, 
hogy kártevőkkel táplálkoznak, el-
pusztítják például a tripszet, a levél-
tetveket és az atkákat. A gombák 
sem szaporodnak úgy, ha a kártevő-
ket kiiktatjuk, hiszen a kártevők ter-
jesztik a betegséget egyik 
növényről a másikra. A ragadozó 
rovarokat Spanyolországból vásá-
roljuk, pontosabban rendeljük, a 
harmadik éve már. Minden évben, 

mert nem tudjuk átteleltetni őket. A 
rovarok száma az adott zöldséges 
nagyságától függ – mondta a ter-
melő, aki hozzátette, arra töreksze-
nek, hogy a fogyasztóhoz minőségi 
áru kerüljön.  

A gond az, hogy minden drágult, 
s ez az árakban is tükröződni fog. 
Tehát: drágább lesz a zöldség, mint 
tavaly. 

Ami a fajtákat illeti, ezekkel fo-
lyamatosan kísérleteznek, ami be-
vált, azokat termesztik. Sajnos, a 
Romániában előállított magok 
egyre gyengébb minőségűek, sem 
minőségi zöldséget, sem a kellő 
mennyiséget nem lehet megter-
melni belőle. 

Átalakulóban a munkaerőpiac 
Nepáliak dolgoznak a zöldségesfarmon
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Varró István farmvezető          Fotók: Nagy Tibor 



A téli hónapokat jellemző 
csendes időszak után egy hó-
napja megjelentek a medvék 
Koronkán. Nem egyetlen pél-
dány, és nem is ritkán kell el-
zavarni őket. Az illetékesek 
keresik a megoldást, szeren-
csére csak kisebb károkat 
jegyeztek. 

A közösségi oldalakon mind több 
a fénykép és információ arról, hogy 
Koronkán garázdálkodnak a med-
vék: felborítják az utcán a kukákat, 
az utcán hagyott autóra is felmász-
nak, a kerítések áthágása sem jelent 
számukra akadályt, az udvarokra is 
bemerészkednek éjszaka. Az em-
berek nyugtalankodnak, volt, aki 
arról számolt be, egy-két percen 
múlt, hogy a gyerekek este nem ta-
lálkoztak a vaddal. Mindenki várja 
a megoldást az önkormányzattól, az 
erdészeti hatóságoktól, a vadásztár-
saságoktól, miközben a jogszabá-
lyok kevés mozgásteret adnak 
ezeknek a szervezeteknek. 

A kialakult helyzetről Takács 
Szabolcs István polgármesterrel be-
szélgettünk.  

Nem állandó  
a medvék jelenléte  

A község vezetője pontosítani kí-
vánja, hogy nem állandó jelenlétről 
és nem „terrorról” van szó, ahogy 
egyesek állítják, a medvék időnként 
jelennek meg a lakott területen és a 
községben. Helyváltoztató életmód-
juk miatt nem lehet kijelenteni, 
hogy ezek az állatok Koronkán 
élnek, mert a környező községek-
ben is felbukkannak: Ákosfalván, 
Nyárádkarácsonban, Backamadara-
son, Jedden és Marosvásárhelyen is. 
Időnként itt-ott megjelennek a tele-
pülésen, majd továbbállnak, egy idő 
múlva pedig visszatérnek. Például 
Koronkában is megfordult az az 
anyamedve, amelyet nemrég Ma-
rosvásárhelyen befogtak, de a kará-
csonyfalvi határban is látták azt, 
amelyik Koronkában is mutatko-
zott. A községet is magába foglaló 
vadászterület vadőre szerint 10-12 
medve kószál a környéken. A tele-
pülés különböző pontjain bukkan-
nak fel időről időre, Székelybósban 
is, a két falu közötti lovas tanyára is 

bemerészkedtek, ám a szabadon le-
gelő pacik ezt nem hagyták annyi-
ban, és elűzték őket. 

A polgármester szerint egyér-
telmű, hogy miért látnak medvét 
gyakrabban a koronkaiak, és miért 
ritkábban a környező községekbe-
liek: Koronka lakott területe sok he-
lyen elérte a belterület határát, az 
utcák az erdőszélen érnek véget, az 
utolsó házak az erdő tövében áll-
nak, így „ha a medve kidugja az 
orrát az erdőből, már bent van a fa-
luban”, miközben a szomszédos 
községekben, mint Backamadaras, 
Nyárádgálfalva, Nyárádkarácson, a 
falvak távolabb vannak az erdőtől, 
ezért ritkábban látják az emberek, 
bár ott is jelen van a határban. 

Még nem okoztak nagy kárt  
Az emberek felborított kukákról, 

az utcán szétszórt szemétről beszél-
nek, a medvéket okolják érte. A pol-

gármester elmondta: mivel a 2-es 
számú hulladékgazdálkodási öve-
zetben – amelyhez Koronka is tar-
tozik – gondok vannak a szemét 
elszállításával, nem meglepő, hogy 
az utcán vagy a házak közelében ki-
szakított, elhurcolt szemeteszsáko-
kat látni. Nem tudni, hogy 
melyikért okolhatók a kutyák, és 
melyikért a medvék, de kétségtelen, 
hogy a nagyvad is felelős érte, hi-
szen élelmet keresve vonzza a ház-
tartási hulladék, az ételmaradék 
szaga. Ettől eltekintve különösebb 
kárt nem okoztak a vadak, emberrel 
közvetlenül nem találkoztak, né-
hány szárnyast kivéve nem támad-
tak háziállatokra.  

Kerítésben okoztak már kárt, 
ezeket az eseteket a tulajdonosok 
néha jelentik a polgármesteri hiva-
talban, de ritkán kérnek kártérítést. 
Pedig ezekben az esetekben is kár-
felmérést kellene kérni, iratcsomót 
összeállítani, és ezért is járna az ál-
lamtól kártérítés. Ám a lassú és kö-

rülményes eljárás miatt akár hóna-
pokig is elhúzódhat ez a folyamat, 
ezért legtöbbször lemondanak róla 
a kárvallottak – mutatott rá az elöl-
járó. 

Meg van kötve a kezük  
Miután a Somostetőn nemrég be-

fogtak és elszállítottak két medvét, 
a koronkai önkormányzat kölcsön-
kérte az illetékes vadásztársaságtól 
a ketrecet, amit néhány napja átszál-
lított a faluba, és az egyik újonnan 
épült lakóövezetben, az Orgona ut-
cában állított fel, ahol eddig a leg-
gyakrabban látták a vadállatot. 
Mindeddig azonban eredménytele-
nül, egyetlen medve sem sétált bele. 
Pillanatnyilag ez volna az egyetlen 
megoldás a medvelátogatás megrit-
kítására: a befogott vadat elszállíta-
nák.  

Erre a vadásztársaságnak volna is 
lehetősége, az önkormányzat enge-
délyt kért a brassói területi erdőőr-
ségtől egy egyed befogására és 
elköltöztetésére, hiszen igazolni 
tudja a medvelátogatások gyakori-
ságát. Amikor a lakosság a vad je-
lenlétét észleli, azonnal értesíti a 
112-es sürgősségi hívószámot, 

amely a helyszínre rendeli a csend-
őrséget, az illetékes vadásztársaság 
és a helyi önkormányzat képviselő-
jét és azt az állatorvost, akivel szer-
ződése van a községnek. Mindeddig 
csak annyit tehettek, hogy legfen-
nebb elriasztották a medvét. 
Ugyanis amíg az nem tesz kárt az 
állatokban vagy nem támad em-
berre (vagy jelét nem adja ezen 
szándékának), addig nem lehet rá-
lőni, az egyetlen megoldás az elri-
asztása, a befogása és elszállítása – 
magyarázta a polgármester. Érthető 
a helyiek aggodalma, mivel nem-
csak az erdőben nem lehet sétálni, 
hanem a település egyes részein tar-
tani lehet a medve felbukkanásától, 
a kutyák ugatása is jelzi, ha a falu 
közelében tartózkodik a vadállat. 
Remélik, hogy nem támad emberre, 
és hogy sikerül befogni egyet vagy 
többet közülük. Akik gyakrabban 
látják a mackókat a határban, lassan 
már meg is tudják különböztetni 
őket: egyiknek fehér folt van az ol-
dalán, és van egy igen nagy termetű 
is, a Somostetőn befogott állatokat 
is többször látták a községben. 

Backamadarason is  
megjelent 

Szőcs Antal polgármestertől meg-
tudtuk, mintegy két hete ismét meg-
jelentek a medvék ott, ahol a tavaly 
ősszel garázdálkodtak. Volt már né-
hány támadás, múlt héten a lelkész 
gazdaságában megöltek néhány 
szárnyast, másnap is visszatértek. 
Egy másik helyen, miután a vad 
nem talált szárnyast, a kukoricakast 
bontotta ki, máshol az emberek 
egész éjszaka riogatták. A nyomok 
szerint kétbocsos anyamedvéről 
lehet szó, de a falubeliek a határ egy 
bozótos részében négyet is láttak 
egy csoportban.  

A tavaly novemberig tartott a 
medvejárás, azóta csend volt, most 
újra élelmet keresnek a faluban az 
állatok. A kárt ugyan teljes egészé-
ben megtérítették a gazdáknak, de 
itt már nem is a kárról van szó, 
hanem az emberek elveszített nyu-
galmáról és biztonságérzetéről – 
tette hozzá az elöljáró. A község 
déli részén egyelőre nincs gond. 
Medvenyomokat láttak a határban a 
juhászok, de a vadat még nem. A 
gazdák, főleg a szarvasmarhatartók, 
most pályáznak villanypásztorra, de 
nem egyszerű több hektár terület 
bekerítése – mondotta el a polgár-
mester.

Gligor Róbert László 
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Szerencsére nincs áldozat 
Gyakoribb lett a medvejárás  

Lassan az életü(n)k részévé válik?          Fotó: Corunca.info

Élelem után kutatva bejárnak a kukákra          Fotó: Corunca.info

Felmásznak az autóra, és a kerítésen is átjutnak           Fotó: Corunca.info

A koronkai önkormányzat kelepcét állított, de még nem sikerült megfogni őket  
Fotó: Koronka Polgármesteri Hivatala



A marosvásárhelyi Outward 
Bound Romania égisze alatt 
működő hOrizont szociális 
program szolgáltatásait men-
torprogrammal bővítették, 
amellyel a 16 év feletti, anyagi 
vagy szociális szempontból 
hátrányos helyzetű fiatalok 
korcsoportját célozták meg. A 
szociális programban nehéz 
helyzetű fiatalok függetlenné 
válását, a társadalomba való 
beilleszkedése folyamatát, 
fejlődését, képzését támogat-
ják.  

Az Outward Bound Romania 
égisze alatt működő program két fő 
eleme a kedvezményes lakhatás és 
a tanácsadás, mentorálás, segítség-
nyújtás az álláskeresésben, mun-

kába állásban, a mindennapi kész-
ségek fejlesztésében (főzés, pénzbe-
osztás stb.), a szakképzésben, a 
sofőriskola elvégzésében, mindab-
ban, ami a fiatalokat segítheti füg-
getlenné válni. A program anyagi 
támogatásának egyik módja a jöve-
delemadó 3,5%-ának felajánlása. 
Felkérésükben hangsúlyozzák, 
hogy nem kell mást tenni, mint ki-
tölteni a személyes adatokkal a 
https://redirectioneaza.ro/societa-
tea-pentru-tineret-outward-bound-
romania?fbclid=IwAR2vJr4uvjZO
m318AvD04YTLOux6KisjJ3waW-
qAQMKg5T28RhMyI_GJynn0 lin-
ket, ami alapján a rendszer a 
nyomtatványt generálja. Ezt ki kell 
nyomtatni, aláírni, és május 25-ig 
eljuttatni a szervezetnek, vagy el-
küldeni postán a Maros megyei 
ANAF-hoz. „Megkérjük, hogy 
amennyiben lehet, értesítsenek ben-

nünket a felajánlásról a 0746-844-
400-as telefonszámon. Továbbra is 
szeretettel várjuk azokat a nehéz 
helyzetű fiatalokat, akik igénylik a 
támogatást. Köszönettel, Tóth Or-
solya és Simo Teri, az Outward 
Bound Romania csapata és a támo-
gatott fiatalok” – áll a szervezet fel-
kérésében. 

A hOrizont programról  
bővebben 

Amint Tóth Orsolya szociálpeda-
gógus megkeresésünkre elmondta, 
a külsősöknek szánt mentorprog-
ram olyan 16 év feletti fiatalok kor-
csoportját célozza meg (18 év alatt 
a szülő vagy a gyám beleegyezésé-
vel), akik nem részesei a bentlaká-
sos szociális szolgáltatásnak. A 
lehetőséggel azok a fiatalok élhet-
nek, akik nehéz családi körülmé-
nyek között élnek, szüleik elváltak, 
árvák vagy félárvák, anyagi és/vagy 
szociális szempontból hátrányos 
helyzetű családban, nevelőszülők-
nél vagy gyermekotthonban nevel-
kedtek, vagy úgy érzik, hogy 
gyakorlati, lelki támogatásra vagy 
irányadásra van szükségük. A prog-
ram célja a fiatalok támogatása az 
életben való elindulásban, a felnőtté 
válásban, az önálló és sikeres élet 
kialakításában. A pályaorientáció-
ban és szakmai fejlődésben való 
mentorálás keretében közösen kell 
megtalálni a fiatalhoz legközelebb 
álló tevékenységet, felvilágosítani 
arról, hogy mit/kit keres egy mun-
káltató. Megalapozott esetekben 
szakmai képzéseken való részvétel-
ben kapnak támogatást, akárcsak az 
álláskeresésben, önéletrajzírásban, 
állásinterjúra való felkészülésben. A 

program megnevezése a tanácsa-
dásnak is megfelel, mégsem teljes 
mértékben az, mivel nem kimon-
dottan tanácsot adunk, hanem ráve-
zetjük a járható útra, benne 
keressük a megoldást. Hetente vagy 
kéthetente egy alkalommal kerül 
sor a személyes beszélgetésre, ami 
a saját fejlődését szolgálja, ezáltal 
pótolják azt a támaszt, amit családi 
környezetében nem kaphat meg.  

Szociális bentlakás  
s mentorprogram 

Pályázatírásban is segítséget 
nyújtanak, akárcsak a számítógép-
kezelési ismeretek gyarapításában 
vagy e-mail-küldésben. A felsorol-
tak mellett a mindennapi készségek 
fejlesztése: pénzbeosztás, időbeosz-
tás mellett nyomtatványok, hiva- 
talos okiratok kitöltését gyakorol-
hatják a kedvezményezett fiata- 
lok. 

A 18 év fölöttiek számára nyúj-
tott kedvezményes lakhatás mellett 
a fejlődési, függetlenedési folyamat 
segítését célzó tanácsadásban, a 
személyiségfejlesztő tevékenysé-
gekben való részvételt támogatják 
(saját motiváció, célok meghatáro-
zása, a döntések fontossága, kom-
munikációs stílus fejlesztése, 
konfliktuskezelés, mentálhigiéné, 

erőforrások, kapcsolatok gyarapí-
tása stb.). A lakhatási hozzájárulás 
jelképes összeg, amellyel a lakás 
fenntartásához, kisebb javításokhoz 
járulnak hozzá, de ez is főként a fi-
atalok felelősségvállalását, önálló-
sodását hivatott ösztönözni. A 
program alapelvei közé tartozik, 
hogy semmi sem ingyenes, csak 
kedvezményes, ami azt tanítja, 
hogy a megélhetéshez szükséges a 
fiatalok egyéni hozzájárulása is. 

Szükség esetén pszichoterápiás 
kezelést is igénybe lehet venni, il-
letve önkéntes tevékenységekben 
való részvételre is kell számítani. A 
jelentkezési folyamatot követi a ku-
ratórium döntése, hat hónapra köt-
nek szerződést, amit három évig 
lehet meghosszabbítani a megis-
métlődő hathavi kiértékelések nyo-
mán. Bővebb felvilágosítással a 
külsősöknek szánt mentorprogram-
ról Tóth Orsolya programfelelős 
szolgál a 0746-844-400-as telefon-
számon vagy az orsi.orizont@out-
wardbound.ro e-mail-címen. A 18 
év feletti fiataloknak szóló szociális 
bentlakás és mentorprogram prog-
ramfelelőse Simo Teri, aki felvilá-
gosítást a 0748-117-475-ös 
telefonszámon vagy a teri.ori-
zont@outwardbound.ro e-mail-
címen nyújt. 

      Szerkeszti: Szer Pálosy Piroska

Szer Pálosy Piroska

A lakosság hozzájárulását kérik 
Hátrányos helyzetű fiatalok támogatása 

Segítségkérés, segítségnyújtás. A kedvezményezettek rajzaiból

A hOrizontos kedvezményezettek személyes mottói          Fotó: Tóth Orsolya
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A marosvásárhelyi I. Ferdinánd 
király mobil csendőralakulat 18–27 
év közötti fiatalokat toboroz a 
csendőrség altisztképző iskoláiba. 
Feltétel az érettségi diploma, kitűnő 
egészségi állapot, fizikai és pszichi-
kai alkalmasság. 

Aki katonai pályára szeretne lépni 
a román csendőrségnél, annak lehe-
tősége van jelentkezni az országos 
csendőrség oktatási egységei által 
kínált 700 hely egyikére: a drăgă-
şani-i Grigore Alexandru Ghica al-
tiszti csendőriskolába – Vâlcea 
megye, és a fălticeni-i Petru Rareş 
altiszti csendőriskolába – Suceava 
megye. 

A szabvány jelentkezési lapot és 
a bűnügyi nyilvántartási kivonat ké-
réséhez való hozzájárulást az intéz-
mény http://www.jandarmeria- 
mobilamures.ro/texte/2023/admi-
tere/ honlapjáról kell letölteni, a pá-
lyázónak olvashatóan ki kell 
töltenie, alá kell írnia és el kell kül-
denie a resurseumane@jandarmeri-
amobilamures.ro e-mail-címre – 
kizárólag elektronikus formában – 
2023. május 5-ig, beleértve a szom-
bati és vasárnapi napokat is. 

A pályázati dossziét május 15-éig személyesen kell benyújtani hétfőtől péntekig 8–16 
óra között a marosvásárhelyi mobil csendőralakulat székhelyén: Marosszentgyörgy, Mari-
affi Lajos park 7. szám. Bővebb tájékoztatást a 0265/319-856-os telefonszám 24515-ös 
vagy 24504-es mellékszámán nyújtanak, illetve online lehet tájékozódni az egység hon-
lapján: http://www.jandarmeriamobilamures.ro/invatamant.php, illetve a tanintézmények 
honlapjain: www.jandarmeriafalticeni.ro és www.scoaladragasani.ro. (szer)

Május 5-éig online lehet jelentkezni  
Csendőriskolákba toboroznak  

fiatalokat
A Maros Megyei Munkaerő-foglalkozta-

tási Ügynökség általános állásbörzét hirdet a 
megyében május 12-én, pénteken 9 órai kez-
dettel. A rendezvény mindazoknak szól, akik 
állást keresnek vagy pályamódosításon gon-
dolkodnak.  

Az általános állásbörze fő célja a foglal-
koztatási arány növelése a munkakereslet és 
a kínálat találkozásának biztosításával, a 
munkáltató és a pályázó közötti közvetlen 
kapcsolat megteremtésével. Az alábbi hely-
színeken szervezik meg: 

– Marosvásárhelyen, a Művész mozi elő-
terében, a Rózsák tere 35–37. szám alatt; 

– Szászrégenben, a Köztársaság utca 14. 
szám alatt; 

– Dicsőszentmártonban, a Köztársaság 
utca 30. szám alatti székhelyen, a 3. emele-
ten; 

– Segesváron, a Dumbravei utca 2. szám 
alatti székhelyen;  

– Marosludason, a Köztársaság utca 43. 
szám alatti székhelyen; 

– Szovátán, a Rózsák utca 25. szám alatt. 
Azok a gazdasági szereplők, akiknek van 

betöltetlen állásuk, a helyi ügynökségek és 
munkapontok irodáiban jelezhetik részvételi 
szándékukat, vagy az 
ajofm.ms@anofm.gov.ro e-mail-címen a 
„börze” jelszóval, megjelölve azt a telepü-
lést, ahol részt vennének az állásbörzén.  

Bővebb felvilágosítással Marosvásárhe-
lyen a Iuliu Maniu utca 2. szám alatt szolgál-
nak, tel: 0265/269-247, a 102-es 
mellékállomáson; Szászrégenben a Köztár-

saság utca 14. szám alatt, tel: 0265/511-948; 
Dicsőszentmártonban a Köztársaság utca 30. 
szám alatti székhelyen, a 3. emeleten, tel: 
0265/444-686; Segesváron a Dumbravei 
utca 2. szám alatti székhelyen, tel: 0265-771-
963; Marosludason a Köztársaság utca  
43. szám alatt, tel: 0265/411934; Szovátán a 
Rózsák utca 25. szám alatt, tel: 0265-577-
413. 

Az eseményen való részvétel ingyenes – 
tájékoztatott a Maros Megyei Munkaerő-
foglalkoztatási Ügynökség sajtóosztálya. 
(pálosy)

Május 12-én munkáltatókat és álláskeresőket 
várnak 

Állásbörze Maros megyében 

Fotó: Nagy Tibor 



Mint valami világmegváltó ötle-
tet mutatta be a Tesla a szarvkor-
mányt a Model S és Model X Plaid 
változatainak érkezésekor. A sofő-
rök, a potenciális vásárlók pedig 
már akkor gyanakodva nézték a 
megoldást, azonban választásuk 
nem volt: az új és erős modellek 
csupán szarvkormánnyal voltak el-
érhetők. Ennek már két éve, azóta 
hangos a szaksajtó a kritikáktól. 
Odáig menve, hogy a vállalatnak 
nem volt más választása: be kellett 
ismerje, hogy nem tudta újra felta-
lálni a kormánykereket. 

Közel két év alatt szakújságírók 
és hivatásos autóversenyzők is élet-
veszélyesnek mondták a Tesla meg-
oldását. Hirtelen ráfogásnál sokszor 
ők maguk is a semmibe nyúltak,  

vagyis azt a részt akarták megfogni, 
ahol nem volt kormány. Ez a hét-
köznapi használat során is veszé-
lyessé tette az autót, különösen 
annak fényében, hogy 1000 lóerő 
fölötti a teljesítménye, ahol igenis 
oda kell figyelni, és nélkülözhetet-
len a jármű precíz uralma.  

A másik tényező pedig a kénye-
lem: sokan arra panaszkodtak, hogy 
parkoláskor nem tudják úgy teker-
getni a szarvkormányt, mint a ha-
gyományosat. Ezzel együtt kitartott 
az amerikai villanyautó-gyártó 
közel két évig.  

A bemutatáskor még azt mond-
ták, hogy ez egyrészt sportosabb, 
másrészt hamarosan megérkezik a 
teljes önvezetés, amikor már egyál-
talán nem lesz szükség kormányra, 

tehát mindegy, milyen az alakja. És 
itt jött a bökkenő, mert hiába ígéri 
Elon Musk a teljes önvezetést min-
den alkalommal két évvel későbbre, 
az nem akar elérkezni. E tény, az 
egyre növekvő vásárlói elégedetlen-

ség, valamint az otthoni átala- 
kítások hatására végül úgy döntöt-
tek, hogy lehet kerek kormánnyal is 
rendelni Teslát. Továbbá pedig  
arra is lehetőséget biztosítottak, 
hogy aki szeretné, 700 dollárért ki-
cseréltetheti a szarvkormányát ke-
rekre.  

A dolog kisebbik szépséghibája, 
hogy a műszerfalat úgy tervezték, 
hogy a kormánynak nincs felső 
része, így a kerek variáns egy kicsit 
takarja. Azonban úgy fest, ez nem 
zavarja a vásárlókat, mivel – és ez 
a nagyobbik szépséghiba – akkora 
az igény a cserére, hogy a Teslánál 
kifogytak a készletek. 

Kínos. Egy szóban így lehetne 
megfogalmazni, amit a gyártó el-
szenvedett. Kitalált egy újdonságot, 

ami kudarc lett, majd lehetővé tette 
a cserét, amit el is kereszteltek régi-
módi megoldásnak. A magát legin-
novatívabb gyártónak beállító cég 
vásárlóiról kiderült, hogy öregesek, 
nem nyitottak az újdonságra. Persze 
mindez nem így van, csak az imént 
vázolt történet mutatja, hogy meny-
nyire fordítva sült el a Tesla piszto-
lya.  

Az egyesült államokbeli villany-
autó-gyártó holnapján bestseller ter-
mék tehát jelenleg nem elérhető, 
erre pedig az ok beismerten a várt-
nál sokkal nagyobb érdeklődés. A 
vállalat arról nem szól, hogy mikor 
lehet újra kerek kormányt rendelni, 
azonban a „sorban” álló ügyfelek a 
tapasztalat alapján nem kis érdeklő-
déssel várják a hírt. 

Az elektromos autók térhódítása nemcsak 
a gyár, illetve az ellátási láncok átszervezé-
sét igényli, hanem nagyon úgy fest, hogy a 
modellnevekét is.  

A Mercedes-Benz nem is olyan régen je-
lentette be, hogy hamarosan eltünteti vil-
lanymodelljei nevének az előtagját, azaz az 
EQ-t. A csillagos márkánál már számos tí-
pusnak van elektromos megfelelője, és 
amennyiben a jövőben csak ezeket a típuso-
kat lehet értékesíteni, fölöslegessé válik a 
bonyolultabb név. Hasonló ötlete lehet a 
Volkswagennek is, amely szintén bejelen-
tette, hogy az ikonikus modellek nevét – 
Golf, Passat stb. – nem fogja elengedni, hi-
szen az keresletcsökkenéssel járna. Arra is 
gondolhatunk, hogy idővel ezek is megkap-
ják az ID előtagot, viszont valószínűbb, 
hogy egyszerűen csak el fog jönni az a ge-
neráció, amikor a név mögött nem lesz 
belső égésű motor, hanem csupán elektro-
mos hajtás. 

Most pedig az Audi is beállt a névváltoz-
tatók sorába. A karikás márkánál már volt 
precedens arra, hogy a teljes termékpaletta 
típusjelzését megváltoztatta. A 90-es évek-

ben, egész pontosan 1994-ben, így lett elő-
ször az Audi 100-ból A6. Majd két évvel ké-
sőbb az Audi 80-at is átkeresztelték A4-re. 
Most pedig a következőképpen fog átala-
kulni a nevezési séma: a páros számú mo-
dellek kizárólag tisztán elektromos 
hajtáslánccal lesznek elérhetők a jövőben, 
míg a páratlan számú modellek belső égésű 
motort kapnak. 

Joggal merülhet fel a kérdés, hogy mi 
lesz a nagy múltú A4-gyel és A6-tal, már 
ami a benzines vagy dízelmotorokat illeti. 
Sajtóértesülések szerint egyszerűen átneve-
zik majd őket A5-nek és A7-nek, a mostani 
modellek pedig, amelyek ezt a típuselneve-
zést viselik, megszűnnek. 

A mellett a tény mellett sem lehet el-
menni, hogy az Audi már a bejelentés előtt 
elkezdte az átszámozást. Gondoljunk csak 
az E-tronnak hívott nagy SUV-ra, amelyből 
a frissítés után Q8 E-tron lett. A következő 
villanyhajtású modell a hírek alapján a Q6 
E-tron nevet fogja viselni, ez szintén egy 
SUV lesz, feltehetően közepes méretű. 
Egyedül a sportos kupé, az E-tron GT nem 
kap számot, legalábbis egyelőre.
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A Tesla szarvkormánya                   Forrás: Tesla

Szerkeszti: Nagy-Bodó Szilárd

Ismét átszámozzák az Audikat 

Számos autómárka kínálata teljes átala-
kuláson megy át, ez alól a Ford sem kivétel. 
A Népújság hasábjain már beszámoltunk 
arról, hogy többé nem lesz Fiesta és 
EcoSport, ahogy azt is megírtuk, hogy 
2025-től a Focusnak is búcsút kell monda-
nunk. Ezen modellek eltűnése pedig előre-
vetíti azt a kérdést, hogy melyik lesz a Ford 
belépőszintű modellje? 

A legfrissebb információk szerint sejteni 
lehet, hogy melyik modelljének szánja a 
gyártó a belépőszintet. Valószínűsíthető, 
hogy az új, legolcsóbb Ford a Tourneo  
Courier második generációja lesz, melynek 
tesztpéldányai álcafólia alatt most is az uta-
kat róják. A sok szempontból praktikus egy-
terű valószínűleg a crossoveresített Puma 
belső égésű motorját fogja megkapni, illetve 
a jövőben az imént említett városi SUV-ba 
kerülő elektromos hajtást. 

A típus Románia számára is fontos, hi-
szen Craiován fog készülni, és ha hihetünk 
a terveknek, akkor jövő év elején már meg 
is érkezik. Arról viszont egyelőre nincs in-
formáció, hogy milyen áron fogják kínálni 
a típust, viszont ha hasonló lesz a szint, mint 
az első generáció esetében, akkor érezhe-
tően olcsóbb lehet, mint egy jelenlegi 
Focus. 

Az viszont már egy másik kérdés, hogy 
mennyire lesz sikeres a Tourneo Courier, hi-
szen Európában évek óta megfigyelhető 
trend, hogy az egyterűek lényegében meg-
szűntek létezni, helyüket az SUV-k vették 
át. Kérdés, hogy egy relatív olcsó, de annál 
jobban használható személyautó képes lesz-
e ismét betörni a mostanra mondhatni mo-
nopolizált piacra? Az tagadhatatlan, hogy 
szükség lenne rá, és a mindennapokban 
hasznos lenne a típus.

A Tourneo Courier a Ford  
új belépőszintű modellje lehet 

Hatalmas bukás  
a Tesla szarvkormánya

 Audi E-tron GT, illusztráció     Forrás: totalcar.hu

Ford Tourneo Courier     Forrás: promotor.ro
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Távozott a ZTE labdarúgócsapa-
tának kispadjáról Ricardo Moniz, 
akinek helyét Boér Gábor veszi át. 

A zalai klub a honlapján jelen-
tette be hétfőn, hogy a Debrecentől 
vasárnap elszenvedett 2-0-s hazai 
vereséget követően már nem a hol-
land tréner irányítja az NB I-ben ki-
lencedik helyezett együttest, amely 
mindössze három ponttal előzi meg 
a kiesést jelentő 11. helyezett Buda-
pest Honvédot.  

Az 58 éves Monizt tavaly május-
ban nevezték ki a ZTE vezetőedzői 
posztjára. Utódja 2020 és 2021-ben 
már edzette a kék-fehér együttest, 
ezt követően Budafokon, majd egé-
szen mostanáig Lendván dolgo- 
zott. 

Boér szerint az első osztályban 
kell maradni, és meg kell nyerni a 
kupát, ami mérföldkő lenne a zala-
egerszegiek életében. „A mögöt-
tünk álló hetekben, hónapokban a 
csapat eredményei, valamint játéka 
is lefelé ívelő tendenciát mutatott, 
amit meg kellett állítanunk. Jelentő-
ségteljes mérkőzések előtt állunk, 
az NB I-es tagságunk megőrzése 
ugyanolyan fontos, mint az, hogy 
sikerrel vegyük az utolsó akadályt a 
kupában, ezért változtatnunk kel-
lett. Meg kell fordítanunk a jelen-
legi negatív szériát, és vissza kell 
térnünk a helyes útra. Az lesz a dol-
gunk, hogy felrázzuk az együttest, 
és újra önbizalommal teli játékot 
produkáljunk” – fogalmazott az 
újonnan kinevezett szakember. 

A zalaegerszegiek nemcsak a ve-
zetőedzőt cserélték le, hanem a 
sportigazgatót is: Dragóner Attilát 
az a Sallói Isván váltotta, aki koráb-
ban már szintén dolgozott a ZTE-
nél. „Három évet dolgoztunk együtt 
Végh Gáborral, kiváló munkakap-
csolat és barátság alakult ki köz-

tünk, így bárhova hívna, minden-
hova mennék vele. Sajnálom, hogy 
akkor kell jönnöm, amikor hullám-
völgyben van a csapat, de ez egy 
nemes feladat, aminek nagyon po-
zitív végkifejlete is lehet” – mondta 
az M1 aktuális csatornának Sallói, 
aki elárulta, a tulajdonos vasárnap 

este hívta fel, hogy szeretné, ha 
visszatérne. A ZTE a jövő szerdai 
kupadöntőben a másodosztályú Bu-
dafokkal találkozik, az 56 éves 

sportvezető szerint a történelmi első 
diadal segíthetne a csapatnak kilá-
balni a bajnokságban tapasztalható 
hullámvölgyből.

Marosvásárhelyen rendezték a hétvégén a női röplabda A2 osztály 
Nyugati csoportjának döntő tornáját. Ami biztos, itt két csapat van, 
a CSU Medicina és a Brassói Corona, amely a feljutást célozza, és 
ez a kettő jutott az osztályozó tornára. Ám ez korántsem zajlott olyan 
egyszerűen, mint azt előzetesen várni lehetett, hiszen a marosvásár-
helyiek szinte reménytelen helyzetből hozták vissza a továbbjutást. 

A CSU Medicina az ellen a Temesvári Politehnica ellen kezdte a 
tornát, amely kétszer is megszorongatta az alapszakaszban. Ezúttal 
azonban sima három játszmában nyert. A meccs azért indult nehe-
zen, mert a bánságiak az első tíz pontjukból hetet abból szereztek, 
hogy a marosvásárhelyiek elrontották a nyitást, a sánc és a támadó-
játék azonban jól működött, így lassan nőtt a Medicina előnye. Két 
– bizonyos ideig – kiegyensúlyozott játszma után aztán a harmadik-
ban 5:5 után kilenc pontot szereztek zsinórban a hazaiak, amivel 
gyakorlatilag lezárták a meccset. 

Egy Nagyvárad elleni győzelem (amelyet kétszer is 3:0-ra vertek 
az alapszakaszban) már a második nap lezárta volna a küzdelmet a 
csoportban, azonban a marosvásárhelyi fiatal játékosok képtelenek 
voltak kezelni az esélyesség terhét. Hibát hibára halmoztak már az 
első szettben, gyakorlatilag ajándékba adták azt az ellenfélnek. A 
másodikat aztán hatalmas küzdelemben, minimális különbséggel 
nyerték (ez utóbb döntő fontosságúnak bizonyult), ám a folytatásban 
nem tudták a lélektani előnyt kihasználni, a váradiak vérszemet kap-
tak attól, hogy előnybe kerültek, a negyedik szettben pedig teljesen 
összeomlott a hazai gárda. 

Ekkor szinte már kiesettnek számított a CSU Medicina, hiszen a 
csoport legnagyobb költségvetésű csapata ellen kellett játszania az 
utolsó napon, amely az alapszakaszban nyert a Pongrácz Antal-csar-
nokban. A félelmeket a mérkőzés első játszmája is igazolta, amelyet 
a Corona viszonylag könnyedén hozott. Innen pedig már csak egy 
esélye maradt a Medicinának: hogy a következő három szettet meg-
nyerje, mert egy esetleges 3:2-es győzelemmel is kiesett volna. A 
második játszmában pedig már 16:10-re is vezetett a Corona, ez volt 
a tökéletes mélypont, innen sikerült visszakapaszkodni, és meg-
nyerni a szettet. A harmadik játszmától vágni lehetett a csarnokban 
a feszültséget. Minden második labdamenet után valamelyik csapat-
nak reklamálnivalója volt a játékvezetőnél. Brassónak sem volt tel-
jesen mindegy, hiszen a Medicinánál könnyebb ellenfelet szeretett 
volna magával vinni az osztályozó tornára. 23:22-nél egy sánc és 
egy ász nyitás hozta meg végül a játszmagyőzelmet. A mindent el-
döntő negyedik szettben is többször vezetett Brassó, három ponttal 
is, 14:14 után viszont a házigazdáknak sikerült (először) két pont 
előnyre szert tenni, és az előnyt már nem adták ki a kezükből, bár a 
meccs az utolsó pillanatig késélen táncolt. 

A feljutásról döntő osztályozó tornát május 12-14-e között ren-
dezik, a helyszínt licit alapján választják ki. A CSU Medicina és a 
Brassói Corona mellett ezen a Keleti csoport két legjobbja, a Kons-
tancai CSM és a Galaci CSU vesz részt. Utóbbi talán az egyetlen, 
amelynek nem a feljutás az egyértelmű célja, tavaly is visszautasí-
totta a részvételt, noha a jogot megszerezte.

A bánya legmélyéből kapaszkodott ki  
a CSU Medicina 

Április 24-én volt 14. éve, hogy Kiss István, a Marosvásárhelyi 
Week-End Sportegyesület elnöke, a város legismertebb tömegsport-
szervezője elhunyt. 

Bill – ahogy mindenki ismerte – 1949-ben született Marosvásár-
helyen, a Bolyai Farkas Elméleti Líceum sportosztályában érettségi-
zett, tagja volt az iskola kosárlabda-együttesének, amely 1965-ben 
országos kosárlabda-bajnokságot nyert. 

Érettségi után Kiss Isván sikeresen felvételizett a bukeresti sport-
egyetemre, négy év után lett sporttanár, időközben a Dinamo Bukarest 
kosárlabdacsapatában is szerepelt. Szerette a rögbit is, az államvizsga-
dolgozatát is ebből a sportágból készítette. 

Testnevelő tanárként és szervezőként vált ismertté, az volt a min-
dene, hogy a fiatalokat sportra tanítsa és foglalkozzon velük; az évek 
során a marosvásárhelyi tömegsport lelkes szervezője lett, aztán egyre 
nagyobb népszerűségnek örvendő minifoci-bajnokságokat indított út-
jára és szervezett Marosvásárhelyen. Ő állt a városban vagy környé-
kén tartott motorsportversenyek mögött is, de a Marosvásárhelyi 
Napok sportrendezvényei is elképzelhetetlenek voltak nélküle. 

A vásárhelyi futsal születésénél is bábáskodott, majd az 1. ligás 
férfi-teremlabdarúgó, illetve női labdarúgócsapatot működtető 
City’us klub alapítója lett, amelynek élete utolsó éveit szentelte. A 
klub teremlabdarúgói 2008-ban Románia-kupát, a bajnokságban 
pedig bronzérmet nyertek. A város első női labdarúgócsapata néhány 
év alatt Románia negyedik legjobb csapatává nőtte ki magát, és több 
labdarúgója bekerült a román válogatottba. Élete utolsó hónapjaiban 
azonban már nem tudott a csapatok mellett állni, mert kórházi keze-
lésre szorult, és nem tudott örvendeni annak, hogy a City’us 2008-
ban Románia-kupát nyert Chiajnán, majd idővel hét kupagyőzelmet, 
egy Szuperkupa-győzelmet és öt bajnoki címet szerzett, azaz Romá-
nia legtöbb trófeját elnyert együttesévé vált. 

Emléke tovább él családja és a helyi tömegsport rajongói szívében. 

Kiss Istvánra (Billre) emlékezünk 

Ricardo Moniz távozott a ZTE kispadjáról 

Fotó: Kiss Dalma

A Magyar Kupa elődöntője után még ünnepelt: a zalaegerszegi csapat vezetőedzője, Ricardo 
Moniz a Puskás Akadémia elleni sikernek tapsolt április 4-én. Csapata hosszabbítás után 1-0-
ra győzött, így 2010 után, története során másodszor játszhat a sorozat fináléjában  

Fotó: MTI/Katona Tibor 

Az elődöntő következik a Románia-kupában 
A döntőbe jutásért játszanak a héten a labdarúgó Románia-kupában. 

Elsőként ma a második számú hazai sorozatban címvédésre készülő 
Sepsi OSK meccsel hazai pályán a bajnok Kolozsvári CFR 1907-tel, 
majd holnap a Kolozsvári FCU az Aradi UTA-val csap össze. Mindkét 
mérkőzés 19 órakor kezdődik. 

Szalaiék nem tudtak közelebb kerülni a Galatasarayhoz 
Nem tudta kihasználni a listavezető Galatasaray pontvesztését Szalai 

Attila csapata, a Fenerbahce a török labdarúgó-bajnokság 31. forduló-
jában. 

Az éllovas isztambuli gárda vasárnap játszott 3-3-as döntetlent otthon 
a Karagümrük együttesével, városi riválisa azonban hétfőn ugyanilyen 
eredményt ért el hazai környezetben a 15. helyen álló Istanbulspor ellen. 

A magyar válogatott védője végigjátszotta az összecsapást, amelyen 
a Fener már 2-0-ra, majd 3-2-re is vezetett, a vendégek azonban a 96. 
percben egyenlítettek. 

A Fenerbahce hátránya így továbbra is hat pont a Galatasaray együt-
tesével szemben, és mindössze kettővel előzi meg a harmadik Besik-
tast.

Vancsa Zalán első belgiumi gólja ellenére elégedetlen 
Vancsa Zalán ugyan pénteken megszerezte első gólját a belga má-

sodosztályú Lommel labdarúgócsapatában, de nincs megelégedve saját 
teljesítményével. 

„Ennek hamarabb be kellett volna következnie. Főleg az idény má-
sodik felében sok helyzetem volt, amelyeket nem tudtam gólra váltani, 
emiatt kicsit görcsössé váltam. A kapu előtt nem tudtam higgadt ma-
radni, de most nagy kő esett le a szívemről” – mondta a 18 éves tehet-
ség, aki a Genk U23-as csapata ellen 3-2-re megnyert találkozón 1-1-re 
egyenlített. 

A tavaly nyáron a felnőttválogatottban is bemutatkozott játékos el-
árulta, szokatlan volt számára a középpályán játszani, de megszerette 
ezt a posztot is, ráadásul a szakmai stáb szerint sokat fejlődött minden 
téren. Ugyanakkor hozzátette, jobban szeret támadóként futballozni. 

A jövőjét firtató kérdésre úgy válaszolt, „ha maradnia kell, az sem 
baj”. Megjegyezte, hogy a bajnokság után a Manchester City U23-as 
együttese ellen lesz egy mérkőzésük, amelyre sok megfigyelőt várnak. 

Vancsa szerint reálisan nézve arra van esélye, hogy az U21-es válo-
gatottba hívják meg, amely szeretne kijutni az Európa-bajnokságra, de 
nagyon nehéz selejtezős csoportba került, mert meg kell küzdenie a bel-
gákkal és a spanyolokkal is.

Jegyzőkönyv 
Női röplabda A2 osztály, Nyugati cso-
port, döntő torna, 1. forduló: Marosvá-
sárhelyi CSU Medicina – Temesvári 
Politehnica 3:0 (25:18, 25:18, 25:14). 
Marosvásárhely, Pongrácz Antal-csarnok, 
250 néző. Vezette: Roxana Calance 
(Déva), Andreea Hodoroagă (Rm. Vâlcea). 
CSU Medicina: Arniceru, Nedelcu, 
Duțu, Bizdrigheanu, Gheți, Șumandea. 
Liberó: Dan. Cserék: Pria, Buran, Szász. 

Jegyzőkönyv 
Női röplabda A2 osztály, Nyugati cso-
port, döntő torna, 2. forduló: Marosvá-
sárhelyi CSU Medicina – Nagyváradi 
CSU 1:3 (20:25, 25:23, 15:25, 12:25) 
Pongrácz Antal-csarnok, 250 néző. Ve-
zették: Roxana Calance (Déva), Răzvan 
Ghiurco (Kolozsvár).  
CSU Medicina: Arniceru, Nedelcu, 
Duțu, Bizdrigheanu, Gheți, Șumandea. 
Liberó: Dan. Cserék: Pria, Codreanu, 
Buran. 

Jegyzőkönyv 
Női röplabda A2 osztály, Nyugati cso-
port, döntő torna, 3. forduló: Marosvá-
sárhelyi CSU Medicina – Brassói Corona 
3:1 (20:25, 25:20, 25:22, 25:20) 
Pongrácz Antal-csarnok, 250 néző. Ve-
zették: Răzvan Ghiurco (Kolozsvár), Ro-
xana Calance (Déva).  
CSU Medicina: Arniceru, Albăstroiu, 
Nedelcu, Duțu, Bizdrigheanu, Gheți. Li-
beró: Dan. Cserék: Șumandea, Pria, Cod-
reanu, Buran. 

Eredményjelző 
Női röplabda A2 osztály, Nyugati csoport, 
döntő torna: Nagyváradi CSU – Brassói 
Corona 0:3, Marosvásárhelyi CSU Medi-
cina – Temesvári Politehnica 3:0, Temes-
vár  – Brassó 1:3, Marosvásárhely – 
Nagyvárad 1:3, Nagyvárad – Temesvár 
3:0, Marosvásárhely – Brassó 3:1. 
A torna végeredménye: 1. Brassó 6 pont 
(játszmaarány: 1,75; pontarány: 1,079). 2. 
Marosvásárhely 6 (1,75; 1,030). 3. Nagy-
várad 6, (1,50). 4. Temesvár 0.

Bálint Zsombor 

Czimbalmos Ferenc-Attila



MINDENFÉLE 

FAMETSZÉS, favágás, permetezés. 
Tel. 0770-621-920. (19259) 

VÁLLALUNK elérhető áron lépcső-
házfestést, teljes körű lakásfelújítást. 
Tel. 0751-920-197. (19389-I) 

GÉPI VAKOLÁS, glettelés, festés. 
Tel. 0749-663-332. (19389-I) 

VÁLLALUNK bármilyen építkezési 
munkát. 18% kedvezmény nyugdíja-
soknak. Mindenféle építkezési 
anyaggal rendelkezünk. Tel. 0725-
147-052, Csaba. (19339) 

FESTÉST, kőművesmunkát, csem-
pézést, parkettezést stb. vállalok. Tel. 
0771-393-848. (19391) 

VÁLLALUNK tetőjavítást, cserépfor-
gatást, vaskapuhegesztést és bármi-
lyen építkezési munkát (saját 
anyagból is). Nyugdíjasoknak 18% 
kedvezmény. Tel. 0725-147-052, Ba-
lázs. (19338) 

VÁLLALUNK: tetőjavítást, mesze-
lést, festést, szigetelést, laminált 
padló lerakását, bármilyen kisebb ja-
vítást. Tel. 0756-596-889, Orbán 
László. (19481-I) 

SZAKEMBER vállal bármilyen épít-
kezési munkát, javítást. Anyagot biz-
tosítunk. Tel. 0725-147-095, István. 
(19338) 

KÉSZÍTEK kerítést, lerakok járólapot, 
szigetelek polisztirénnel, készítek tetőt, 
és más, ház körüli munkát vállalok. Tel. 
0759-552-041. (19486) 

MEGEMLÉKEZÉS 

„Aki hisz bennem, ha meghal 
is, él.” 
Szomorú szívvel emlékezünk 
szüleinkre, a jobbágytelki 
születésű id. BAKÓ ZS. 
ANTALRA halálának 37. 
évfordulóján és nejére, 
BERECKI MAGDOLNÁRA – 
aki 99 évet élt – halálának 2. 
évfordulóján. 
Tisztelettel és hálával 
emlékezünk rájuk. 
Bíró Ana, valamint családja, 
Károly és Csilla Erika. (19497) 

ELHALÁLOZÁS 

 
Mély fájdalommal tudatjuk, hogy 
a szerető édesanya, nagymama, 
dédnagymama és testvér, 

TÖRÖK IBOLYA 
életének 84. évében, 2023. április 
24-én csendesen megpihent. 
Drága halottunk temetése április 
26-án, szerdán 15 órakor lesz a 
Jeddi úti temető ravatalozójából, 
református egyházi szertartás 
szerint. 
Részvétfogadás egy órával a te-
metés előtt. 
Emléke legyen áldott, nyugalma 
csendes! 

A gyászoló család. (19493-I) 
 
 
 

Mély fájdalommal tudatjuk, hogy 
a drága jó édesanya, anyós, 
nagymama, dédmama, sógornő, 
nagynéni, barát, szomszéd, 

SÁNDOR KATALIN 
született Székely 

életének 91. évében csendesen 
megpihent. 
Temetése április 27-én, csütörtö-
kön 13 órakor lesz a katolikus te-
mető alsó kápolnájából. Emléke 
legyen áldott! 

A gyászoló család. (19502)

A hirdetési rovatban  
megjelent közlemények,  

reklámok tartalmáért  
a hirdetésfeladó  

vállalja a felelősséget!

Befejeztük  
a Hóvirág utca felújítását 

 

Rendbe tet-
tük a Hóvirág 
utcát, ahol hely-
reállítottuk a 
megrongálódott 
járdát, új járda-
szegélyeket he-
lyeztünk el és 
újraaszfaltoztuk 
az úttestet.  

Folytatjuk! 
 

A bel-  
és külkapcsolati 

osztály

„Arany volt a szíved, 
Szeretet az életed, 
Téged feledni nem lehet.” 
 
Kegyelettel és fájó szívvel 
emlékezem április 26-án 

SZŐCS JÓZSEFRE, 
drága édesapámra halálának 
30. évfordulóján. 
Szép emlékét hálás szívvel, 
tisztelettel őrzöm. 
Emléke legyen áldott, 
pihenése csendes! 

Szerető leánya, Székely 
Katalin és családja. (19480)
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FRISS NYUGDÍJAST alkalmazunk ÉJJELIŐRNEK. Az önéletraj-
zokat a Maros utca 17. szám alá vagy a jobs@multiplan.ro e-mail-
címre várjuk. (sz.-I)

Szolgáltatás – Üzleti ajánlat



Április 26., 10 óra
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